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„În Transilvania, a fi orTodox esTe sinonim cu a fi român”

În Transilvania, a fi ortodox este sinonim cu 
a fi român. Așa și-au păstrat înaintașii noștri 
identitatea lor națională, sub aura aceasta 

ortodoxă: român-ortodox. Sau dacă spuneai, în 
Transilvania, ortodox, se știa că este automat 
român, având în vedere celelalte confesiuni cu 
care trăiam aici. Aș putea spune că ortodoxia 
a marcat atât de puternic conștiința românilor, 
încât, cel puțin în părțile acestea ale Covasnei și 
Harghitei, a fost un scut de apărare a identității 
noastre. Până astăzi, vedem biserici și localități 
unde s-au păstrat biserici și au fost preoți neîn-
trerupt în decursul timpului; acolo s-au păstrat și 
credința, și graiul nostru românesc. Acolo unde, 
din cauza vitregiilor vremurilor, preoții au fost 
alungați, acolo nu mai avem astăzi nici grai, nici 
limbă românească.

Avem și astăzi localități în care credincioșii 
noștri români ortodocși și-au pierdut limba, și-au 
pierdut graiul, nu mai grăiesc între ei în limba 
mamei, ci grăiesc într-o limbă străină. Dar ei 
vorbesc cu Dumnezeu în limba română, adică 
în biserică cultul fiind în limba română. Așa că 
Hristos, prin Evanghelia Sa, și acestor comunități 
le vorbește tot în limba română. Se roagă în lim-

ba română. Iată ce a însemnat  Ortodoxia, ce a 
însemnat credința noastră, păstrată în decursul 
timpului! Nu numai prin relația interumană în 
comunitate, chiar dacă acolo relațiile și comu-
nicarea s-au făcut, cum am spune, într-o limbă 
străină, dar totuși, totuși... ei și astăzi sunt româ-
ni, și vor rămâne cât vor trăi pe pământ. Chiar 
dacă vorbesc cu vecinii într-o limbă străină, mi-
au spus: „Părinte, noi cu Dumnezeu, cu Maica 
Domnului și cu sfinții o să vorbim numai în lim-
ba și în graiul nostru românesc!” Dacă în aceste 
mici comunități se poate vedea ce a însemnat 
păstrarea credinței noastre ortodoxe, mă gândesc 
și la nivel național, ce s-ar fi întâmplat dacă noi 
nu ne-am fi rugat, în biserică, în graiul nostru 
românesc, în confesiunea noastră ortodoxă. Mă 
întreb și vă întreb: Ce am fi noi astăzi? Pentru 
că dacă un popor nu are câteva valori impor-
tante, de care să se țină și pe care să-și clădească 
viața, acel popor este alunecos, alunecă, și avem, 
din nefericire, atâtea exemple pe planetă, când 
unele popoare și-au pierdut credința și, în mod 
firesc, a urmat pierderea identității naționale... În 
acest caz nu mai putem vorbi de o națiune, de un 
popor unit în jurul unor concepte și valori fun-

damentale, ci vorbim de un amalgam, de o unire 
a mai multor culturi care nu mai dă identitatea 
aceea profundă ce a fost înainte.

Timp de o mie de ani, cea mai frământată is-
torie din Transilvania a fost în arcul carpatic, în 
partea de sud-est a Transilvaniei. Aici, unde cei 
care au venit după noi au fost mai puternici, iar 
sabia n-a tăiat doar brațul românului, și iată, ve-
dem că, de multe ori, i-a tăiat și limba, i-a tăiat 
și graiul. De aceea, în unele  localități, chiar în 
perioade recente, am putea aminti perioada, de 
exemplu, din timpul celui de-al Doilea Război 
Mondial, după Dictatul de la Viena, când mulți 
români din această parte au trecut Carpații, spre 
Moldova sau Țara Românească, când mulți 
preoți au fost alungați. Multă vreme au rămas 
numeroase biserici pustii. Iată, eu, când am ve-
nit în această parte de țară, am găsit biserici în 
care nu se mai slujise de 65 de ani! S-a obser-
vat că a lipsit ceva din localitatea aceea. Acolo, 
credincioşii vorbesc într-o limbă străină și în 
casă, și cu vecinii ș.a.m.d. Iată de ce este impor-
tant să ne menținem credința noastră moștenită 
din strămoși!

† IOAN

De ce nu-mi vii
Mihai EMINESCU
Vezi, rândunelele se duc,
Se scutur frunzele de nuc,
S-aşează bruma peste vii
- De ce nu-mi vii, de ce nu-mi vii?

O, vino iar în al meu braţ,
Să te privesc cu mult nesaţ,

Să razim dulce capul meu
De sânul tău, de sânul tău!

Ţi-aduci aminte cum pe-atunci
Când ne primblam prin văi şi lunci,
Te ridicam de subsuori
De-atâtea ori, de-atâtea ori?

În lumea asta sunt femei
Cu ochi ce izvorăsc scântei…
Dar, oricât ele sunt de sus,
Ca tine nu-s, ca tine nu-s!

Căci tu înseninezi mereu
Viaţa sufletului meu,

Mai mândră decât orice stea,
Iubita mea, iubita mea!

Târzie toamnă e acum,
Se scutur frunzele pe drum,
Şi lanurile sunt pustii…
De ce nu-mi vii, de ce nu-mi vii?

anatul

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

La prima vedere s-ar părea că 
am greşit: ce ar putea oferi 

ca atracţie turistică un campus uni-
versitar? În realitate, afirm că acest 
campus universitar timişorean este 
plin de atracţii turistice, de fervoare. 
Să încerc câteva explicaţii, pentru 
că restul îl veţi descoperi singuri. 
Construit acum câteva decenii, ca 
anexă a Universităţii şi Politehni-
cii, destinat să găzduiască studenţii 
noilor facultăţi, Complexul Stu-
denţesc era o realizare notabilă a 
vremii sale. Amplasat într-o zonă 
cultivată odinioară cu porumb, în-
tr-o oază liniştită de verdeaţă, Complexul a fost 
întotdeauna refractar la rigorile impuse de alţii. 
Deşi mai liniştit la început, Complexul şi-a creat 
legendele sale. Generaţiile de studenţi l-au bătut 
în lung şi-n lat, de jos şi până pe acoperişuri, din 

pivniţă-n poduri, adăugându-i propriul lor stil de 
viață. În ultimii ani campusul a devenit un oraş 
în oraş: are propriile sale reguli, are locatarii 
săi (legali sau ilegali). Căminele au devenit mai 
elegante, altele - mai paraginite, dar camerele 
au puls zi şi noapte. S-au deschis și s-au închis 

(fenomenul continuă an de an) lo-
caluri legale şi ilegale, s-au făcut 
afaceri despre care nu se vorbeşte, 
buticurile, discotecile, pizzeriile, 
restaurantele, barurile sunt puzderie 
în jur. Cantina este un simplu exem-
plu. Dacă ziua te simţi bine în cam-
pus, noaptea este năucitoare. Cine 
vrea să cunoască viaţa de noapte 
a oraşului să meargă în Complex. 
O lume tânără, fascinantă, veselă, 
plină de idei şi fantezii imprimă 
un stil: stilul studenţesc. Există și 
manifestări care trebuie să dea de 
gândit atât edililor şi organelor mu-
nicipale, cât şi studenţilor. Dar, pen-
tru un turist, atmosfera campusului 

este uluitoare şi reconfortantă. Iar dacă vrei să te 
distrezi aici, ai de unde alege: după toate gustu-
rile, pentru toate vârstele. Dacă n-ar fi, campusul 
ar trebui inventat. Dar pentru că este, merită să-l 
cunoşti. Și cunoscându-l, să-l iubeşti.

Bijuteria lirică

Complexul Studenþesc 



2. octombrie

 oaia de 
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

La Jimbolia și Comloșu Mic a avut loc 
festivalul literar-muzical „Oikos”, un 

eveniment pus la cale de către Muzeul Pre-
sei „Sever Bocu” în colaborare cu Hambarul 
cu Carte și scriitorul Călin Torsan. Festivalul 
a debutat cu dezbaterea „Poate fi casa un mu-
zeu? Dar muzeul o casă?”, a continuat cu o 
expoziție de fotografii aparținând lui Ion Cucu 
și o proiecție de film documentar, urmând ca 
prima zi să se finalizeze cu concertul „Orașul 
din șevalet”. Prima acțiune a celei de a doua 
zile a fost un eveniment dedicat copiilor, festi-
valul încheindu-se cu un concert folk presărat 
cu poezie.

Festivalul Oikos

În fiecare an, la data de întâi octombrie, în întreaga lume este celebrată Ziua Internațională a Persoanelor Vârstnice, 
o dovadă sinceră de respect și prețuire, pe care cu toții o datorăm acestora. Tuturor seniorilor din Jimbolia, le doresc 

viață lungă şi liniștită, pentru a putea transmite, în continuare, din propria bunătate și înțelepciune!
Primar, 

Darius-Adrian Postelnicu

Delegaţie la Jimbolia

La sfârșitul lunii septembrie, Jimbolia a fost vizitată de o delegație venită din Trebur, 
Germania, localitate înfrățită cu Jimbolia. Scopul acestei vizite a fost acela de a stabili 

activități comune de perspectivă.

Ziua Educaţiei

Clubul Copiilor a fost gazda unui eveniment dedicat Zilei Educației. În cadrul acestei 
acțiuni care a avut ca parteneri Școala Gimnazială din Jimbolia și Colegiul Național Ion 

Vidu din Timișoara s-au prezentat costume populare, momente de muzică și poezie.
Miercuri, 25 

septembrie , 
elevii Școlii Gimnazia-
le au participat, alături 
de colegii lor mai mari 
de la Liceul Tehno-
logic, la „Pătura care 
citește”. Activitatea este 
cuprinsă în programul 
festivalului LITVEST, 
organizat de Biblioteca 
Județeană Timiș și s-a 
desfășurat atât la Jimbo-
lia, cât și la Timișoara.

Acțiunea a avut ca parteneri locali: Bibliote-
ca Orășenească, Liceul Tehnologic și „Hamba-
rul cu carte” de la Comloșu Mic.

Elevii, așezați pe pături, au citit, au scris ci-
tate despre importanța lecturii, și-au prezentat 
personajele preferate, au confecționat semne de 
carte.

Felicitări și mulțumiri tuturor acelora care 
au contribuit la reușita evenimentului!

Pătura care citeşte

Tour de Banat – concurs de biciclete

Sâmbătă, 5 octombrie, a avut loc evenimentul CycloFest, acțiune ce face parte din pro-
iectul Tour de Banat. În acest context s-au întâlnit 60 de copii (30 din România și 30 din 

Serbia) care au participat la un concurs de îndemânare pe biciclete. Cu toții au fost recompensați 
cu ghiozdane, iar câștigătorii au primit biciclete.

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR



3. octombrie

 oaia Aeroportului Internaþional 
Timiºoara „Traian Vuia”

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Aeroportul Internaţional Timişoara - din nou în top!
Timişoara–Bucureşti e cea mai frecventată destinaţie internă! 

Pagină realizată cu sprijinul Biroului de relaţii publice al aeroportului

Bilanțul traficului aerian de pasageri în transport intern, 
desfășurat pe Aeroportul International Timișoara, în primele șase luni ale anului 2019, 

confirmă o creștere față de aceeași perioadă a anului anterior.

În primul semestru al anu-
lui 2019, traficul intern de 

pasageri înregistrat de Aeropor-
tul Timișoara a crescut cu 12,2% 
față de 2018, atingând valoarea de 
225.120 pasageri. Ruta Timișoara-
București a înregistrat o creștere de 

14,5%, comparativ cu anul trecut, ajungând la un număr de 219.466 
de pasageri transportați în primele șașe luni. Astfel, această rută a de-
venit cea mai frecventată destinație internă din România. În același 
timp, a crescut și numărul celor care aleg să zboare pe ruta Timișoara-
Iași, unde s-au înregistrat un număr de 6.101 de pasageri, cu 8,9% mai 
mult față de anul trecut.

Numărul de pasageri transportați aerian la/de la București, 
poziționează Aeroportul Internațional  Timișoara pe locul al doilea, 
în clasamentul național. În fruntea clasamentului se află, firesc, Ae-
roportul Otopeni, care este un nod aerian al companiei Tarom și unde 
aterizează majoritatea absolută a zborurilor din România, în timp ce 
locul al treilea este ocupat de Aeroportul Cluj-Napoca.

„Acest indicator, al traficului intern de pasageri, dovedește o dina-
mică crescută și continuă a activităților economice dintre cei doi poli 
economici, Timișoara-Arad și București. În același timp, demonstrea-
ză și mobilitate, oportunități de afaceri în interesul părților, schimb 
de experiență culturală, educațională și profesională între cetățeni. 
Ne-am propus prin planul managerial să putem menține constant, sta-
bil și în condiții de eficiență economică, un număr de pasageri într-o 
continuă creștere sănătoasă, în concordanță cu realitățile socio-eco-
nomice ale zonei  de captare a pasagerilor din Regiunea de Vest a 
României”, a declarat directorul Aeroportului Internațional Timişoara, 
Daniel Idolu.

Top Rută Pasageri Zboruri 
aeronave

Grad de încărcare 
medie 

Pasageri/Zbor

1 Timișoara-București 219.466 2065 106

2 Cluj-Napoca - București 195.318 2185 89

3 Iași - București 130.379 2083 63

4 Oradea - București 33.418 637 52

5 Suceava - București 24.051 601 40

6 Satu Mare - București 14.754 411 36

7 Baia Mare - București 8.461 212 40

8 Timișoara - Iași 6.109 173 35

9 Sibiu - București 5.536 166 33

10 Bacău - București 1.529 54 28

11 Cluj-Napoca - Iași 1.451 63 23

12 Târgu Mureș - București 726 33 22

13 Satu Mare - Constanța 226 8 28

 Total trafic regulat intern 641.424 8691 74



4. octombrie

 oaia 
de Fãget

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Proiectele cele mai importante pentru comunitatea noastră 
vor fi duse la bun sfârşit”

Marcel AVRAM, Primar al oraşului Făget

Am revenit în Fă-
get în luna lui 

Brumărel și îmi iau un 
răgaz, înainte de a intra 
în sediul administrației, 
pentru a îmi purta pașii 
pe aleile frumoase ale 
orașului aflat în toamnă. 
Castanii, atât de cântați 
de făgețeni și de toți 
trecătorii, castanii  care 
până nu demult îmi pă-

reau policandre verzi în care ardeau mii de lumânări 
zvârlite din altare, azi se pregătesc, atinși de umbra 
toamnei, de iernat. Știați că cine îmbrățișează un 
castan simte toamna strânsă în toate pădurile?

Aici, în acest oraș frumos, fiecare fată îi poate 
spune, fără a greși, băiatului care o caută, că pentru 
a o întâlni, nu trebuie decât să bată în umbra unui 
castan. Făgetul are ceva din aura orașelor nobile. 
Și plimbându-mă prin el, îmi amintesc de grija pe 
care edilul orașului o acordă ordinii și curățeniei 
urbei sale. Și nu numai urbei, ci și locuitorilor ei. 
Spunea dânsul odată: „Să învăţam să apreciem 
lucrurile cu adevărat valoroase: curăţia sufleteas-
că, familia și prietenii.” Asigurându-și, în același 
timp, concetățenii că: „Banii pe care îi vom avea la 
dispoziţie vor fi mereu gospodăriţi în aşa fel încât 
să continuăm dezvoltarea comunităţii şi să sporim 
confortul tuturor locuitorilor. Vom întreprinde în 
continuare lucrări de modernizare şi ne vom asi-
gura că proiectele cele mai importante pentru co-

munitatea noastră vor fi duse la bun sfârşit”. Toa-
te obiectivele pe care ni le-am propus a le realiza 
sunt importante şi vă asigur că vom face tot ceea 
ce depinde de noi, administrația locală, pentru a le 
finaliza. Și cu fiecare zi de activitate dascălul de 
matematică Marcel Avram, în calitatea sa de pri-
mar, își ține făgăduiala.

Nu pot uita, dăscăliță fiind și eu, de bucuria 
care m-a încercat atunci când l-am auzit pe dom-
nul profesor Marcel Avram, spunând: „Pentru 
mine ca primar, pentru Consiliul Local, probleme-
le școlilor și grădinițelor sunt priorități. Îi asigur pe 
toți părinții, dascălii și copiii că din partea Primări-
ei și Consiliului Local Făget va fi o disponibilitate 
totală pentru a sprijini orice acţiune care vizează 
educația copiilor.

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, 
noi răspundem

Domnul Caius 
Rădulescu din 

orașul Făget, ar dori să 
știe după cât timp se 
prescriu amenzile de 
circulaţie.

Domnule Rădu-
lescu, potrivit Codul 
de procedură fiscal, 
Legea nr. 207/2015, 
actualizat în data de 

08.02.2019, amenzile contravenţionale,  în care 
se regăsesc şi cele rutiere, trebuie executate si-
lit în lipsa plăţii, într-o anume perioadă de timp. 
În caz contrar,  statul îşi poate pierde dreptul de 
a face acest lucru.

 Astfel, potrivit actului normativ, în cazul în 
care primiţi o amendă contravenţională, orga-
nul care poate să vă execute silit trebuie să o 
facă în maximum cinci ani. De reţinut că ter-
menul de prescripţie curge de la data de întâi 
ianuarie a anului următor şi nu de la momentul 
aplicării sancţiunii contravenţionale.

Jr. Aurel MIHUŢ

Rubrica elevilor

Cu ajutorul poștei electronice, Lavinia Olaru, elevă din orașul Făget și cititor consecvent al 
jurnalului nostru, se arată interesată de  expresia „Pâine şi circ”. Dragă Lavinia, „Pâine și 

circ” este o expresie latinească – „Panem et circenses” – utilizată pentru prima dată în Roma antică, 
de către poetul latin Juvenal, spre sfârşitul secolului I, într-una dintre satirele sale. Juvenal confe-
ră expresiei „Panem et circenses” o conotaţie peiorativă, denunţând tentativa împăraţilor, dintr-o 
perioadă de decadenţă a Romei, de a atrage bunăvoinţa poporului oferindu-i distracţie – jocuri de 
circ – iar la finalul acestora, hrană cât să-şi potolească foamea. Altfel spus, conducătorii Romei 
au observat că pot distrage atenţia mulţimii şi pot potoli eventualele nemulţumiri şi revolte cu 
un preţ destul de mic.

De-a lungul timpului, expresia „Pâine şi circ” s-a fixat în memoria colectivă, dar mai degrabă 
cu sensul propriu, devenind un fel de deviză a diverselor puteri politice tentate să exploateze 
această tendinţă şi iluzie a maselor pentru o viaţă uşoară şi fericită, prin discursuri şi acţiuni 
populiste şi pe termen scurt.

Chiar şi astăzi, după două milenii, mai putem asista la scene în care conducătorii sunt acla-
maţi în schimbul unor promisiuni şi spectacole derizorii deşi, pe de altă parte, istoria umanităţii 
a arătat că niciun popor nu a putut fi amăgit mereu şi în acelaşi fel.

Dintr-o perspectivă mai largă, filosofică, în spiritul scrierilor lui Juvenal, expresia „Pâine şi 
circ” a fost valorificată, de exemplu, de Dostoievski, în „Parabola Marelui Inchizitor”, inclusă în 
celebrul roman „Fraţii Karamazov”.

Expresia este prezentă şi în romanul scriitorului polonez Henryk Sienkiewicz, „Quo vadis?”, 
dar şi în trilogia SF „Hunger Games”, a scriitoarei americance Suzanne Collins.

Dacă literatura a exploatat sensul filosofic al expresiei „Panem et circenses”, realitatea pare 
a fi captivă încă, adeseori, în sensul propriu. Dar istoria, în dialectica ei, a arătat mereu că orice 
perioadă de decadenţă este urmată de un nou ciclu ascendent şi invers.

ANUNŢ 

În temeiul prevederilor art. 7 din Legea nr. 52/2003 privind 
transparenţa decizională, republicată, se afişează spre cunoştinţă 

generală proiectul de act normativ cu privire la aprobarea unor fişe de 
fundamentare prin care se stabilesc tarifele la activităţile specifice de 
salubrizare pentru serviciile din cadrul SGO cu intenţia de a-l supune 
analizei şi aprobării Consiliului local al oraşului Făget, în şedinţa din 
luna octombrie 2019.

Orice persoană interesată va putea formula propuneri, sugestii, opinii 
cu valoare de recomandare cu privire la acest proiect de hotărâre până la 
data de 19.09.2019.

Propunerile, sugestiile sau recomandările se pot trimite în scris la 
sediul Primăriei oraşului Făget, situat pe Calea Lugojului nr.25 sau pe 
adresa de e-mail: plfaget@oniine.ro, până la data de 19.09.2019.

privind proiectul de act normativ pentru aprobarea unor fişe de fundamentare 
prin care se stabilesc tarifele la activităţile specifice de salubrizare pentru serviciile din cadrul SGO

Serviciul coordonare-urmărire investiţii, implementarea proiectelor,  
amenajarea teritoriului şi protecţia mediului,

Ing. Dorel CARejA

INFORMAŢII: 
D-nul Dorel CAReJA - inspector superior

Tel: 0256/320494 int. 105

Pagină realizată de Roxana FURDEAN



5. octombrie

 oaia 
de Lipova

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

Mircea JicHici - Primar al orașului Lipova

Pe domnul primar 
al orașului Lipo-

va, l-am întâlnit într-o vi-
zită de lucru pe șantierul 
noului spital din Orașul 
Lipova, acolo unde verifi-
ca stadiul și modul în care 
sunt desfășurate lucrările. 
Alături de dânsul, se afla 
domnul director Adrian Ce-
falan din cadrul Companiei     

Naţionale de Investiții.                   
În urma vizitei și a discuțiilor purtate, primele 

concluzii transmise de domnul Cefalan, au fost 
dintre cele mai  bune, constatându-se faptul că lu-
crările se află într-un stadiu foarte avansat, aces-
tea fiind chiar peste nivelul  graficului prevăzut, 
conform proiectului. De asemenea, domnia sa a 
declarat că este foarte mulţumit, atât de eficiența 
dovedită de echipele de muncitori, precum și de 
modul în care constructorul a realizat totul până 
în prezent, lucrările fiind de o înaltă calitate.

Conform concluziilor prezentate în urma 
acestei ultime vizite, în acest ritm, în care 
s-a desfășurat totul până în prezent, Spitalul 

Orășenesc Lipova se va finaliza, conform proiec-
tului, în termenul stabilit, începutul anului 2020, 
urmând să aducă lipovanilor și locuitorilor din 
localitățile de pe Valea Mureșului un nou spital. 

Reamintind că viitorul spital al orașului Li-
pova,  va deservi 60.000 de cetățeni de pe Valea 
Mureșului, iar  investiția se ridică la 5,6 milioa-
ne de euro (valoarea licitată), fiind finanțat din 
fonduri guvernamentale, de Ministerul Dezvol-
tării, prin Compania Națională de Investiții, am 
consemnat, cu acest prilej, și un scurt dialog cu 
domnul primar Mircea Jichici:

Domnule primar, în ce stadiu se află acum lu-
crările la edificiul destinat sănătății?

4Lucrările pentru noul spital al Lipovei avan-

sează mult mai repede decât ne-am fi așteptat,  
echipele de muncitori prezente pe șantier având 
un ritm de muncă susţinut, rezultatele fiind vizi-
bile, noul spital având o altă imagine de la o săp-
tămână la alta.

Despre calitatea lucrărilor ce îmi puteți spune?
4În urma vizitelor repetate, am consta-

tat faptul că lucrările avansează în fiecare zi, 
fiind unele de cea mai bună calitate. De altfel, 
constructorul ne asigură că va continua ritmul 
susţinut ca și până acum, iar rezultate vor fi vizi-
bile pentru toţi. Lucrarea este una de anvergură 
atât din punct de vedere al resurselor materia-
le, cât și al resurselor umane. Avem încredere în 
constructorul noului spital și că acesta-și va fina-
liza lucrarea cu succes.

Câte încăperi va avea acest spital și la câte din 
ele se lucrează în momentul de față?

4Amintim că se lucrează la aproape toa-
te cele 421 de încăperi conform graficului de 
lucrări. Acest spital reprezintă o mândrie a 
administraţiei actuale  și va putea oferi servicii 
medicale la cele mai înalte standarde locuitorilor 
orașului Lipova, cât și localităţilor limitrofe.

Acest spital va oferi servicii medicale la cele mai înalte standarde 
locuitorilor oraºului Lipova, cât ºi localitãþilor limitrofe

La 75 de ani de la luptele duse la Păuliș, 
oficialități judeţene şi orăşeneşti din Lipo-

va, respectiv comunale din Păuliş și Gioroc, loca-
lităţi ale jud. Arad, au adus, ca în fiecare an, un 
omagiu eroilor din Detașamentul Păuliș. 

 Printre oaspeții de seamă, care au participat la 
ceremonialele solemne de la Radna și Păuliș, au 

fost  reprezentanții Asociației Naționale Cultul 
Eroilor „Regina Maria” - jud. Argeș, alături de care 
a fost prezentă și Adriana Chiriță,  strănepoata Ele-
nei Chiriță - eroina-sergent participantă la cel de-al 
II-lea Război Mondial - a cărei placă comemora-
tivă se regăsește în Cimitirul Eroilor de la Radna 

alături de ceilalți eroi ai Detașamentului Păuliș. 
Un alt tânăr participant, oaspete special al ce-

remoniilor de la Păuliș, care a susținut și un recital 
de vioară la Monumentul Eroilor din Păuliș,  a fost 
Ștefan Șimonca-Oprița - nepotul veteranului de 
război Artemiu Șimonca.

„Un complex foarte important de realizat pentru noi ca administraţie a oraşului Lipova”
 Mircea JICHICI

Lucrările pentru realizarea proiectului „Con-
solidare, restaurare, conservare biserică, 

amenajare incintă, restaurare și consolidare îm-
prejmuire, realizare corp Anexa C2 și lumânărar 
C3, iluminat arhitectural ansamblu la Biserica 
„Adormirea Maicii Domnului” au fost demarate 
în luna iunie a anului curent. Modul în care firma 
constructoare își desfășoară activitatea pe acest 
șantier fiind unul foarte bine organizat,  evoluția 
lucrărilor, atât în interiorul clădirii, cât și la exte-
rior, inclusiv împrejurimile fiind una foarte bună.

Despre acest amplu proiect, având o valoare to-
tală de 21.230.170,40 lei, din care asistența finan-
ciară nerambursabilă de 98% din valoarea totală 

eligibilă, în sumă de 19.018.478,35 lei, este asigu-
rată prin Programul Operațional 2014-2020, Axa 
5, Prioritatea de Investiții 5.1 - Conservarea, pro-
tejarea, promovarea și dezvoltarea patrimoniului 
natural și cultural, edilul orașului Lipova, domnul 
Mircea Jichici ne-a spus:

„Pentru proiectul de reabilitare a Bisericii  
«Adormirea Maicii Domnului», dacă până la fi-
nalul lui 2018 reușisem să-l avem scos la licitație, 
acum, când ne apropiem de finele anului 2019,  
deja se văd primele rezultate ale lucrărilor demara-
te în luna iunie a acestui an, atât biserica, cât și îm-
prejurimile acesteia prinzând deja o nouă imagine. 

Acest lucru nu poate decât să ne bucure foarte 

mult și să ne aducă o mare satisfacție și încredere 
în suflet, fiind un proiect foarte amplu, mult dorit,  
complex și foarte important de realizat pentru noi 
ca administrație a orașului Lipova. Doamne ajută!”

„Recunoştinţa este memoria inimii”
 Balzac



6. octombrie

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ruga sau nedeia reprezintă sărbătoarea prin care oamenii satului bănăţean ţin hramul bisericii lor. Această zi diferă de la un sat la altul. Ruga 
este sărbătoarea care, mai mult decât oricare altă sărbătoare, îi uneşte pe toţi locuitorii satului şi pe oaspeții lor. De ziua rugii, majoritatea 

celor care lucrează în alte ţări sau mai departe şi care nu pot veni aşa des acasă acum vin pentru a fi aproape de familie. Tot astfel a fost la „Ruga 
de la Giarmata”, acolo unde un public numeros, a trăit această zi alături de Preaonorații Părinți, de edilul comunei, domnul Virgil Bunescu, și de 
cunoscuți interpreți ai cântecului. Prezentă la sărbătoare, doamna Ghertrude Schmit, revenită din Germania în satul natal, special pentru această 
sărbătoare, ne-a spus: „Este atât de frumos organizată această zi de rugă, că ar trebui să lași pozele să povestească!” Este exact ceea ce fac...



7. octombrie

 oaia de 
Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

 Din albumul primăriei

Domnul primar Ilie Golubov adresând locuitorilor comunei şi oaspeţilor, 
frumoase urări la ceas de mare sărbătoare creştină.

I-am promis domnului 
primar al frumoasei 

comune Remetea Mare că 
voi păstra o amintire frumoa-
să a sărbătorii din acest an, 
închinată hramului Bisericii 
din comuna sa. Și, precum 
se vede, îmi păstrez cuvân-
tul, amintindu-mi cu plăcere 
dialogul cu domnia sa, avut 

într-o pauză a „Rugii”. De altfel, îndată după Sfân-
ta Slujbă, cetățenii, în frunte cu domnul primar Ilie 
Golubov, cu domnul viceprimar, Vasile Boșoschi, și 
cu celelalte oficialități și invitați, alături de dansa-
torii de la cunoscutul ansamblu „Flori Remețene” 
îmbrăcați în minunate costume populare, s-au în-
dreptat încet-încet pe șoseaua centrală către Că-
minul Cultural în ritmul muzicii. Aici, a început un 
atractiv spectacol folcloric susținut de talentata 
interpretă Otilia Duma, acompaniată de orchestra 
condusă de Doru Țăranu. Surpriza serii a fost repre-
zentată de micuții dansatori care au susținut un fru-
mos spectacol, coordonați de frumoasa și inimoasa 
coregrafă Desdemona Toma, spre încântarea celor 
prezenți. Spre final, am reușit să consemnez și dialo-
gul meu cu primul om al comunei.

Domnule primar, mereu vă regăsesc , în preaj-
ma acestei sărbători, extrem de atent la detalii, la 
orice ține de buna desfășurare a acestei zile.

4Domnule Miron, locuitorii acestei comune 
dragi mie,  au întâmpinat, întâmpină și vor întâm-
pina în toţi anii ce vin această zi ca pe o sărbătoa-
re a bucuriei, ca pe o sărbătoare de mare însem-
nătate creștină. Dealtfel, e bine să ne amintim că 
această sărbătoare are o triplă semnificaţie, ea 
comemorează moartea, învierea și slăvirea Mai-
cii Mântuitorului. O sărbătoare foarte apropiată 
de ceea ce romano-catolicii numesc „Ridicarea la 
cer a Fericitei Fecioare Maria”.

Da, aveți de ce să vă bucurați, cu atât mai mult 
cu cât ați pregătit admirabil această zi. Dar de fă-
lit, cum se spune în Banat, are primarul comunei 
Remetea cu ce se făli?

4Eu cred că da, dar nu primarul singur, ci 
împreună cu consilierii comunei, cu colegii din 
primărie și, nu în ultimul rând, cu cetăţenii co-
munei care mi-au fost și îmi sunt mereu alături 
în toate proiectele mele. Astfel că, împreună 
putem să spunem că avem cu ce să ne mân-
drim. Am reușit să modernizăm străzile, infra-
structura, am defrișat tot tronsonul Remetea 
- Ianova de lăstăriș și vegetaţie ca să fie vizibili-
tate bună.

Care considerați, domnule primar, că ar fi cea 
mai mare realizare a dumneavoastră?

4Domnule, în momentul de faţă, cea mai 
mare realizare a noastră se axează pe localita-
tea Ianova și se referă la introducerea gazului 

metan.
Cât de departe este conducta azi de satul Ianova?
4Conducta este deja montată și așteptăm 

cu nerăbdare unda verde de la A.N.R.P. 
București.

Cu asfaltarea comunei văd că stați foarte bine.
4Este adevărat, s-a lucrat bine și la asfalta-

rea trotuarelor, a șanţurilor și chiar a intrărilor cu 
podeţ la fiecare gospodărie. Dealtfel cetăţenii 
din comună pot vedea singuri ceea ce a realizat, 
până azi, primăria condusă de mine.

Dar mai aveți și alte proiecte.
4Desigur, avem și proiectul de moderniza-

rea și lărgire a șoselei Remetea – Ianova.
Felicitări, domnule primar.
4Mulţumesc.
Domnule primar, dacă ar fi să ne întoarcem 

privirea spre ziua de azi, ce ați spune?
4 Aș spune și chiar spun din inimă că 

mulţumesc Preaonoraţilor Părinţi pentru fru-
moasa slujbă religioasă oficiată la Sfânta Bi-
serică, dar și consilierilor locali care au fost 
prezenţi. Mulţumesc totodată și Ansamblului 
Folcloric „Flori Remeţene” din comuna noas-
tră, felicitând, cu acest prilej, pe tinerii membrii 
ai acestui ansamblu. Și, nu în ultimul rând, do-
resc să mulţumesc Desdemonei Toma pentru 
efortul pe care îl depune ca să îi înveţe pe aceș-
ti frumoși copii dansurile și folclorul bănăţean.

Cetãþenii din comunã pot vedea singuri ceea ce a realizat, pânã azi, primãria condusã de mine!  
 ilie GoluBoV - Primar al comunei Remetea Mare

Poliţia ne informează

Atenţie biciclişti!

Abaterile săvârșite în trafic de bicicliști constituie o cauză 
principală de producere a accidentelor grave de circulație 

În acest sens, avem cinci recomandări pentru bicicliști.
1. Nu circulați cu bicicleta, dacă ați consumat băuturi alcoolice.
2. Nu transportați și nu tractați obiecte care, prin volumul ori 

greutatea lor, stânjenesc sau periclitează conducerea vehiculului 
ori circulația celorlalți participanți la trafic.

3. Bicicleta trebuie să fie echipată, pe timp de noapte sau când vi-
zibilitatea este redusă, în față, cu lumină de culoare albă sau galbenă, 
iar în spate, cu lumină de culoare roșie și cu cel puțin un dispozitiv 
fluorescent-reflectorizant, vizibil, de aceeași culoare.

4. Circulați cât mai aproape de marginea din dreapta a drumului.
5. Când circulați pe bicicletă, nu traversați strada pe trecerile pentru pietoni!

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Nicolae Iancu, din comuna Remetea Mare, ne întreabă dacă com-
pensarea în bani a concediului de odihnă neefectuat este posibilă? Domnule 

Iancu, vă reamintim că în România concediul de odihnă este un drept legal indisolu-
bil de contractul individual de muncă, motiv pentru care art. 144 alin. (2) din Codul 
muncii interzice orice cesiune, renunțare sau limitare a dreptului la concediu de 
odihnă. Chiar dacă salariatul ar fi de acord să renunțe, în schimbul unei indemniza-
tii, la dreptul său la concediu de odihnă, această renunțare este nulă absolut. Legea 
îl protejează uneori pe salariat chiar și împotriva voinței lui.

Totodată, conform art. 146 alin. (3) din Codul muncii, la încetarea contractului indi-
vidual de muncă este permisă, compensarea în bani a concediului de odihnă neefectuat.

Potrivit art. 38 din Codul muncii, cum am mai spus, salariații nu pot renunța la drepturile ce le sunt 
recunoscute prin lege. Orice tranzacție prin care se urmărește renunțarea la drepturile recunoscute de lege 
salariaților sau limitarea acestor drepturi este lovită de nulitate.

Astfel, angajatorul are obligația efectuării unei programări a concediilor de odihnă, iar salariatul este 
obligat să efectueze în natură concediul de odihnă în perioada în care a fost programat.

Numai în situațiile în care salariații nu pot efectua concediul de odihnă în perioada programată din 
motive independente de voința lor cum ar fi: concediu medical, concediu creștere copil, concediu pentru 
formare profesională etc., concediul de odihnă poate fi efectuat într-o perioadă de 18 luni începând cu 
anul următor celui în care s-a născut dreptul la concediul de odihnă anual.

 Jr. Aurel MIHUŢ

 Poşta redacţiei Rubrica elevilor

Samizdat - sensul şi originea cuvântului

Am fost plăcut surprinsă să primesc pe adresa electronică a 
jurnalului nostru, întrebarea elevei Nicoleta Sârbu din co-

muna Remetea Mare, cu privire la înțelesul cuvântului „samizdat”. 
Dragă Nicoleta, samizdat, la plural, samizdaturi, este un cuvânt îm-
prumutat din limba rusă, utilizat, în această formă şi în alte limbi. 
Cuvântul samizdat se referă la copierea manuală a textelor interzise 
de regimul comunist care circulau astfel, clandestin, în cercurile de 
prieteni şi cunoscuţi.

A fost o practică riscantă de sustragere faţă de cenzură, atât pentru 
cei care realizau samizdaturile, cât şi pentru cei care intrau în posesia lor.

Acesta este şi motivul pentru care nimeni nu putea deţine nicun 
mijloc tehnic de duplicare, iar maşinile de scris, singurele care puteau fi 
proprietate personală, trebuiau declarate și înregistrate la miliţie.

În sens strict etimologic, samizdat s-ar traduce ca „autoeditură” şi 
a fost creat chiar în limba de origine ca o ironie la adresa termenului 
„Gosizdat” (Editura de Stat), adică editura oficială a regimului sovietic.

Fenomenul samizdat a existat în toate ţările comuniste, în unele 
manifestându-se cu mai multă forţă (în Polonia, Cehoslovacia, Unga-
ria, fosta Iugoslavie), în altele mai puţin. Probabil că cel mai cunoscut 
text samizdat din blocul comunist a fost cartea scriitorului disident rus 
Alexandr Soljeniţîn, „Arhipelagul Gulag”, publicată la Paris, în 1973, 
scriitor care a primit şi Premiul Nobel pentru literatură.

În România, după cum spun majoritatea celor care s-au ocupat 
cu studiul arhivelor şi cu fenomenul disidenţei româneşti, nu putem 
vorbi de o literatură samizdat, ci, poate, de tentative de presă samiz-
dat, rapid anihilate de statul comunist.



8. octombrie

 oaia de 
Dumbrãviþa

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Aduc mulţumiri domnului Constantin NICOLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN

„O toamnă mănoasă pentru o comună de oameni gospodari 
cum este comuna Dumbrăviţa...” 

Victor MALAC, Primar al comunei Dumbrăviţa

Cum „toamna se 
numără bobo-

cii”, am pornit în acest 
mijloc de octombrie 
să stau de vorbă cu 
domnul Victor Malac, 
destoinicul primar al 
comunei Dumbrăvița, 
care, cu amabilitatea 
cunoscută, ne-a trecut 
în revistă principalele 
realizări și obiective ce 

sunt în lucru la Dumbrăvița.
Domnule primar, atât pentru locuitorii de azi ai 

comunei, ai frumoasei comune Dumbrăvița, cât și 
pentru cei care se grăbesc să se stabilească aici, 
v-aș ruga să enumerați câteva din proiectele aflate 
în derulare pe aria comunei dumneavoastră.

Cu plăcere și, dacă tot dorești să le consemnezi, 
voi începe cu faptul că, recent, s-a semnat contrac-

tul de finanțare, cu fonduri europene, în valoare 
de 8.000.000 lei pentru construcția unei noi școli 
gimnaziale cu dotări moderne pentru 200 de elevi.

Și alături de școală?
Alături de școală se va construi…
Tot cu fonduri europene?
Tot cu fonduri europene în valoare de 5.300.000 

lei, o creșă pentru 63 de copii.
Despre fondurile de la bugetul de stat ce îmi 

puteți spune?
Îți spun că este în lucru construcția unei 

grădinițe, cu fonduri din bugetul de stat.
Cu ce valoare?
Cu o valoare de 900.000 euro și cu o capacitate 

de 100 de preșcolari.
De la bugetul local?
Cu finanțare de la bugetul local, se înalță Cămi-

nul Cultural din comuna noastră.
Ne întoarcem la fondurile europene?
Da, se lucrează intens și la Stația de tratare a 

apei, proiect derulat cu fonduri europene în valoa-
re de 5.000.000 euro.

Cu străzile cum stați?
Este în curs de finalizare asfaltarea a 11,5 km de 

străzi, obiectiv finanțat din bugetul local.
Domnule primar, am avut întrebări telegrafice, 

știind că aveți alte întâlniri programate.
Și răspunsurile mele au  fost tot așa, evidențiind 

numai câteva din obiectivele aflate în lucru, fapt 
care denotă o toamnă mănoasă pentru o comună de 
oameni gospodari cum este comuna Dumbrăvița...



9. octombrie

 oaia 
de Mãureni

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de prof. Lucia MUŢULESCU

Savuleta GAȘPAR - Consilier local

Dacă există oameni 
care trăiesc convinși 

că munca îndepărtează de 
noi trei mari rele: plictisea-
la, viciul și nevoia, atunci 
doamna Savuleta Gașpar, 
este, fără îndoială, unul 
din acești oameni. Născută 
la  Măureni în anul 1954, 
părinții fiind colonizați din 
zona Sibiului  de la Turnu 

Roșu, încă din vremea când erau copii, doamna 
Gașpar a absolivit Școala Generală în anul 1969 
în Comuna Măureni. A urmat apoi Liceul Teoretic 
nr. 3 din Reșița, profilul matematică-fizică și a ab-
solvit Școala de Tehnicieni la București în cadrul 
Facultății de Construcții, secția Căi ferate, Dru-
muri și Poduri. A fost angajată în cadrul Regio-
nalei de Drumuri și Poduri Timișoara-Districtul 
Măureni, din 1976 și până în 2010 odată cu pen-
sionarea. Cu domnia sa am avut plăcerea să stau 
de vorbă pentru cititorii noștri, atât din Măureni, 
cât și din alte „pagini” ale Banatului.

Doamnă Gașpar Savuleta, sunteți deja la al IV-
lea mandat de consilier local, fiind unul dintre cei 
mai longevivi consilieri, aș putea spune, mai țineți 
minte cum ați început această activitate?

4Desfășurându-mi activitatea în comunitatea 
natală, am încercat să mă implic în bunul mers al 
comunei, candidând și fiind aleasă ca și consilier 
local încă din anul 2004 și până în prezent.

De unde dorința aceasta de implicare civică?

4Am căutat să-mi achit sarcinile de fiecare 
dată și cred că buna implicare a mea se datorea-
ză faptului că la mine în familie există tradiţia de 
a face ceva pentru comunitatea în care trăim, 
având un frate mai mare care timp de 11 ani a 
fost primar al Comunei Măureni.

Implicarea în viața civică a fost un dar sau 
o mulțumire oferită comunei în care v-ați năs-
cut, v-ați crescut copiii, v-ați văzut nepoții și 
conviețuiți?

4Pot să spun că a fost și dar și mulţumire! Aș 
putea spune că a fost dar, prin prisma faptului 
că oamenii au crezut în mine, în puterile mele și 
m-au sprijinit. Aș spune și că este și mulţumire! 
Fiind căsătorită tot cu un fiu al satului, de data 
aceasta al satului Șoșdea, convieţuind împreună 
de 41 de ani. Din căsătoria noastră s-au născut 
două fete de care suntem tare mândri și două 
nepoţele care ne umplu sufletul de bucurie!

În calitate de consilier ne puteți spune modul în 
care v-ați implicat dumneavoastră sau susținerea 
pe care ați acordat-o pentru ridicarea Bisericii 
Ortodoxe din Măureni până la târnosirea ei?

4În ceea ce privește implicarea mea în rezol-
varea unor sarcini din cadrul Bisericii Ortodoxe 
locale, am ajutat și ajut ori de câte ori este nevoie 
pentru bunul mers al parohiei, participând la toa-
te activităţile la care sunt solicitată. Mulţumesc 
lui Dumnezeu că am ajuns până aici, cu sprijinul 
Primăriei Măureni și al Cosiliului Local, al domnu-
lui primar Filimon Brian, al fostului deputat dom-
nul prof. Ioan Benga, al fostului primar Pușcaș 

Traian și al tuturor enoriașilor din comună, care 
au sprijinit în mod repetat de la punerea pietrei 
de temelie și până la târnosirea ei. Au fost  14 ani 
de muncă asiduă, dar a meritat. În toţi acești ani 
a dat dovadă de bună coordonare, dar și de spri-
jin spiritual părintele paroh Radics Aurel.

 Doamnă Gașpar, am înțeles că în această lună 
se va sfinți crucea ridicată în apropierea lăcașului 
de cult din localitate, ce ne puteți spune despre 
acest lucru?

4Ne bucurăm că a fost ridicată în localitatea 
noastră și așteptăm cu nerăbdare sfinţirea ei în 
data de 17 octombrie 2019 de către Episcopul 
Lucian al Caransebeșului. Țin să mulţumesc pe 
această cale părintelui Serafim din Sfântul Mun-
te Athos, precum și doamnei Lavinia Pop.

Din punct de vedere al consilierului local, cum 
vedeți eforturile depuse de actualul primar?

4Mă bucur că avem un primar tânăr, care 
se străduiește să realizeze cât mai multe lucruri 
pentru comună.

Doamnă, cum apreciați evoluția comunei noas-
tre în ultima perioadă de timp?

4În ultimii trei ani centrul comunei s-a schim-
bat în bine, sunt în derulare mai multe proiecte 
pe care, cu voia lui Dumnezeu și cu implicarea 
noastră, sperăm să le finalizăm.

Doamnă Savuleta Gașpar, vă mulțumesc, atât 
în numele meu, cât și al cititorilor noștri, pentru 
amabilitatea de a îmi acorda acest interviu.

4Și eu vă mulţumesc.

Mã bucur cã avem un primar tânãr, care se strãduieºte sã realizeze cât mai multe lucruri pentru comunã

„educația nu este pregătirea pentru viață. este viața însăși!” (John Dewey)

De fiecare dată când rostesc cuvântul 
,,educație” îmi vin în minte spuse-

le Sf. Paisie Aghioritul: „Numele pe care îl 
scrijelești pe scoarța unui copac se va mări, 
va crește odată cu el. La fel și inima copi-
lului tău. Ceea ce scrijelești în anii lui de 
gingășie vei citi în cei care vor  urma”.

 La mulți ani tuturor profesorilor care cu 
dăruire, dragoste și pasiune, modelează ca-
ractere, formează minți, dau copiilor aripi 
pentru a se înălța pe culmile vieții.

 5 octombrie – Ziua mondială a educaţiei şi ziua profesorului

Ce bun ai fost cu mine,Doamne,
Lăsându-mă copil mereu,
Să pot veni atâtea toamne
La școală, făr’ să-mi fie greu...

 Să simt mereu doar bucuria
De-a mă juca, de a cânta,
Cu ei să-mpart copilăria,
Poveștile și viața mea...

Ce bun ai fost Doamne cu mine,
Când să fiu dascăl mi-ai menit!
N-ai fi putut s-alegi mai bine!
Nu știu de mi s-a cuvenit...

 Mi-ai dat pe mână lutul bun
Din el să modelez iubire,
Să văd cum cresc din mugur pur,
Oameni, ce vieții dau cinstire!

Cât ai fost Doamne de bun,
Că m-ai trimis printre copii,
Din râsul lor puteri s-adun,
Din plâns să fac mici simfonii.

Cu ei să cad, să mă ridic,
Să-nvăț din nou să înalț zmeie,
Să las realul pentru ludic,
Să fiu copil și nu femeie!

Mi-ai dăruit ce alții n-au
Copii, care să mă iubească
Și cărora să pot să dau,
Din suflet,vorbă părintească.

 Tu dascăle ești fericit,
Că ești părinte pentru semeni
Doar ție ți-a fost hărăzit,
Cu Prometeu să te asemeni.

Sã  fiu  dascãl  mi-ai  menit
Poezie scrisă de Gabriela MUNTEANU
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„Excursia este gratuită. Indiferent de numărul persoanelor, vom folosi un autocar, 
două, zece, cât este necesar, pentru a le crea o zi frumoasă pensionarilor”

Francisc BOLDEA, Primar al oraşului Lugoj

Atunci când am 
aflat, în acest 

început de toamnă fru-
moasă, de gestul plin 
de politețe, omenie și 
recunoștință, făcut de 
edilul orașului Lugoj 
pentru vârstnicii mu-
nicipiului său, gândul 
meu s-a îndreptat spre 
maestrul gândirii chine-
ze, Confucius, care l-a 

asigurat pe unul din discipolii săi că: „Bătrânețea 
(...) este un lucru bun și plăcut. Este adevărat 
că ești îndepărtat ușurel de pe scenă, dar apoi ți 
se dă un scaun confortabil de spectator chiar în 
primul rând.” Este exact ceea ce a oferit domnul 
Francisc Boldea, oamenilor care au adus Lugojul 

aici, unde se află azi. Convinsă fiind că un astfel 
de gest de gratitudine, pentru cei aflați la vârsta 
deplinei înțelepciuni, nu îl putea face decât un 
om care înțelege bine ce înseamnă singuratatea 
arctică a bătrâneții, am notat cu plăcere motivația 
gestului său:

„Dacă am face o petrecere pentru un nu-
măr mic, s-ar produce o ne mulțu mire în rândul 
pensio narilor. Ca atare, o să adop tăm de anul 
acesta o nouă metodă de serbare, pe lângă ceea 
ce facem la „Centrul Sfântul Nicolae”, o zi de-
dicată lor. Pe restul pensionarilor îi anunț că la 
același centru se fac înscrieri pentru o excursie la 
Românești sau la Luncani. Excursia este gratuită. 
Indiferent de numărul persoanelor, vom folosi un 
autocar, două, zece, cât este necesar, pentru a le 
crea o zi frumoasă pensionarilor”. Apoi, domnul 
Francisc Boldea a ținut să ne asigure că: „Excur-

siile vor fi organizate după data de 1 octombrie, 
iar destinațiile sunt la mănăstirile de la Româ nești 
și Luncani, destinații perfecte. Credem că va fi de 
bun augur, de acum încolo, să schimbăm balurile 
pensionarilor, la care, de obicei, participau cam 
aceleași persoane. Acum vom da posibilitatea  
foarte multor persoane să participe și să benefi-
cieze de ziua persoanelor vârstnice. Vor fi zile di-
ferite în care se va pleca. Nu vom pleca în aceeași 
zi cu zece autocare. Într-o zi vor fi două-trei, în 
funcție de cum se progra mează oamenii”.

Reiterăm, pentru cei interesați, că vârstnicii 
orașului Lugoj, care doresc să se înscrie, o pot face 
la „Centrul Sfântul Nicolae” de pe strada Anișoara 
Odeanu, fiind nevoie doar de cuponul de pensie.

Vă amintiți ce spunea William Arthur Ward? 
„Să simți recunoștința și să nu o manifești este ca și 
cum ai împacheta un cadou și nu l-ai oferi în dar”.

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Constantin Martin, domiciliat în munici-
piul Lugoj, ar dori să cunoască ziua când se va 

trece la ora de iarnă și motivațiile acestei treceri. Dom-
nule Martin, în fiecare an, în luna octombrie se trece la 
ora de iarnă, moment în care noaptea devine mai lun-
gă și ziua mai scurtă. Mecanismul cunoscut prin care se 
schimbă ora, atât primăvara, cât și toamna, are la bază 
peste 100 de ani vechime şi este folosit, mai exact, în 70 
de țări din întreaga lume, dar nu toate au aceleaşi perioa-

de stabilite pentru schimbarea orelor.
Ora de iarnă, în 2019, se schimbă mai exact în noaptea de 26 spre 27 oc-

tombrie, când ora 4:00 va deveni ora 3:00, ceea ce înseamnă că vom dormi 
mai mult cu o oră, iar Duminică, 27 octombrie, va fi cea mai lungă zi din an: 
25 de ore.

Schimbarea orei poate perturba ceasul biologic, pot interveni dere-
glări hormonale, poate provoca stări de oboseală, poate declanșa scăderea 
vigilenței, creșterea nivelului de stres, tulburări de somn, perturbarea rutinei 
zilnice şi nu în ultimul rând, instalarea asteniei de toamnă dificultatea de a ne 
trezi dimineața, stări de rău, astenie și nervozitate generală.

Măsura pentru a se renunța la ora de vară, la nivelul Uniunii Europene 
şi votată de Parlamentul European în matie 2019, va intra în vigoare în anul 
2021.  Astfel, Țările din Uniunea Europeană trebuie să hotărască și să anunțe 
Comisia Europeană, până în aprilie 2020, dacă aleg să facă pentru ultima 
oară trecerea la ora de iarnă sau la cea de vară.

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

 „Eu cred în adevăratul nostru tineret”

Ar fi împlinit în acest 
octombrie 76 de ani. 

S-a stins la doar 64!
 Elev fiind, și-a dorit să joa-

ce la „Bulandra”. Pe scena ace-
lui teatru a văzut de 236 de ori 
„Cum vă place”, spectacolul 
pus în scenă de Liviu Ciulei, 
şi, doar!, de 128 de ori „Sfânta 
Ioana“ al aceluiaşi regizor.

Peste ani, prima sa replică 
rostită pe scena „Bulandrei” în calitate de actor 
angajat a fost „Vă rog să-mi daţi o clipă ascultare”

 Să-i dăm deci ascultare lui Florian Pittiș...
„Nici nu ajung bine într-un loc, că trebuie să 

pornesc spre altul. Aşa trăiesc.
N-aveți decât să mă invidiați, dar eu pot să fac 

în fiecare seară această minune: să iau viața de la 
capăt.

Vorba lui Bob Dylan, nu ştiu cum se face că în 
fiecare zi mă scol tot astăzi.

Eu fac parte din partidul John Lennon-Bob 
Dylan.

Eu cred în adevăratul nostru tineret, în acei co-
pii care nu sunt dispuşi să ia totul de-a gata, care 
nu cred tot ce li se spune la şcoală sau acasă, care 

învaţă pentru că trebuie să înveţe, pentru că, ori-
cum, în viaţă se vor lovi de diverse probleme şi vor 
profita de acele elemente de bază – în formarea lor 
– pe care le oferă şcoala. Aşa încât eu îmi propun 
să le ofer tinerilor români «cultura în recreaţie».

Eu vreau să trăiesc ziua de astăzi. Nu vreau să 
trag linie astăzi ca să adun ziua de ieri. Să retrăiesc 
ziua de ieri. Nu. Și ziua de azi când o mai trăiesc? 
Poimâine? Când? Eu vreau să trăiesc astăzi atât 
de plin, încât să-mi cadă o cărămidă în cap să pot 
pune capăt liniștit vieții în orice clipă.”

Nu este vorba de a te înclina în faţa istoriei, ci 
doar de a o cunoaşte.

In memoriam

Rubrica elevilor

„Ploaia care va veni...”

Întrebarea pe care mi-a adresat-o eleva Petronela Șoica din Lugoj, m-a 
trimis cu gândul la titlul de mai sus, vers al unui cunoscut cântec al 

„Păsării Colibri”. Petronela ar dori să afle dacă sintagma „aversă de ploaie” 
este corectă. Dragă Petronela, dacă apelăm la opiniile lingviştilor, vom con-
stata că cei mai mulţi consideră structura averse de ploaie ca fiind un pleo-
nasm, deoarece, aversa înseamnă: ploaie torenţială de scurtă durată. Prin 
urmare, s-ar repeta inutil o informaţie, cea referitoare la ploaie, ca şi cum am 
spune ploaie torenţială de ploaie, ceea ce ar fi un nonsens.

Pe de altă parte, specialiştii în meteorologie - pentru că mulţi dintre ei folo-
sesc această sintagmă -  fie pentru a-şi justifica „scăparea”, fie pentru că argu-
mentele ştiinţifice chiar pot fi valabile, susţin că aversele de ploaie sunt cele 
care provin din norii izolaţi, de tip cumulus sau cumulonimbus, care alternea-
ză cu porţiuni de cer senin, nori asociaţi, adeseori, cu furtuni iscate parcă „din 
senin”, în timp ce ploaia obişnuită vine din norii compacţi care acoperă tot 
cerul, generând precipitaţii omogene.

Meteorologii mai subliniază şi faptul că structura averse de ploaie nu este 
un pleonasm şi pentru că este necesară diferenţierea de aversele de grindină 
sau aversele de ninsoare.

În aceste condiţii, ca vorbitori nativi de limba română, ar trebui, probabil, 
să adoptăm o poziţie maleabilă şi fiecare să decidă ce exprimare foloseşte – 
aversa  / aversă de ploaie – deşi, recunosc, nu prea am auzit sintagma aver-
se de ninsoare, care ar justifica necesitatea de a face diferența de averse de 
ploaie, și care, prin structura ei, ar contrazice chiar sensul cuvântului aversă 
(ploaie de scurtă durată, nu ninsoare), or înţelesul unui cuvânt, aşa cum este 
explicat în dicţionar, nu poate fi pus la îndoială.
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Pe domnul Titu Bojin, l-am rugat, odată 
desprins din grupul de oameni aflați în 

jurul dânsului, să-și mărturisească impresia sa: 
„Bata, de ani buni, înseamnă Badea Ion. Uită-
te în jur: păi crezi că veneau azi la Bata, atâtea 
personalități, dacă nu era Ion Micurescu? Acest 
om a marcat, în cel mai bun sens al cuvântului, 
istoria comunei sale și nu numai.”

Maria Untaru, medic din Hunedoara: „Este 
pentru prima dată când particip, împreună cu 
soțul, la o astfel de întâlnire. Plec de la Bata, cu 
cele mai frumoase impresii”.

Pavel Țoia, colonel pensionar din Timișoara: 
„Sunt, de ceva ani, prezent la acest foarte fru-
mos festival. Frumos și de fiecare dată, prin 
strădania domnului primar Micurescu, bine 

pregătit. Felicitări atât pentru dânsul, cât și 
pentru toți cei care îl sprijină în acest minunat 
demers.”

Remus Gal, secretar al primăriei Fârliug, 
jud. Caraș-Severin: „Invitația domnului pri-
mar Ion Micurescu, de a fi prezent și la această 
ediție a festivalului, reprezintă pentru mine o 
deosebită cinste.”

 „Bata, de ani buni, înseamnă Badea Ion”
 Titu BOJIN, 

Director general al Administraţiei Bazinale de Apă Banat  

Am pornit spre Bata la ceasul  când luci-
rea de vis a luminii abia se arată. La cea-

sul când prin țarini și prin păduri trecea liniștit 
vântișorul lin dinaintea zorilor. Creștea geana 
de ziuă și pe luciul Mureșului se deslușeau aburi 
șerpuiți. Contururi nelămurite încă se zugrăveau 
pe-un vârf de deal și pe linia zării.

Era o tăcere pretutindeni, ca într-o așteptare, 
și cerul avea culoarea unui toporaș fumuriu. 
Apoi, când, pe nesimțite, am ajuns la Bata soa-
rele sui în cerul albastru, și-n lumea schimbată 
vibrau cântecele, zumzetele, glasurile vesele ale 
oamenilor veniți la cel mai mare și mai frumos 
festival al vânătorilor; Festivalul de la Bata. 

Câte-o adiere din depărtări de pădure venea, 
aducând un miros mai aspru, mirosul frunzelor 
speriate, speriate de îmbrățișearea toamnei.

Voi lăsa imaginile, de această dată,  să vor-
bească, mai mult, urmând ca în ediția viitoare, 
să oferim un spațiu mai larg impresiilor celor 
prezenți.

Trei primari din trei județe…

Președintele Consiliului Județean Arad, Iustin Cionca, 
alături de arădenii săi

Domnul ministru Igaș mereu aproape de 
frumusețea tinereții
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 Din albumul primăriei

„Din resursele noastre proprii mai asfaltăm două drumuri 
până la finele anului 2019”.

Cristian David - primar

La finalul „Zilelor co-
munei Biled, sărbă-

toare pregătită extrem de bine 
de conducerea administrației 
comunei Biled, l-am rugat pe 
Cristian David, pe tânărul și 
destoinicul primar PSD, să ne 
povestească pe scurt cum stă 
Biledul azi, din punct de vede-
re cultural, dar și să prezinte 

succint cum au fost cele opt luni, ianuarie -august 
2019, pentru Primăria comunei Biled. În concluzie...

Domnule primar, am pornit reportofonul în 
așteptarea primului răspuns.

4Domnule Miron, dacă dumneata te referi 
strict pe plan cultural, atunci poţi consemna că 
stăm foarte bine.

Și din punct de vedere investițional?
4 La fel este situaţia și din punct de vedere 

investiţional. Domnul președinte al Consiliului 
Judeţean Timiș, Călin Dobra a spus bine, după 
cum aţi și consemnat în numărul trecut al jurna-
lului, că avem 17 proiecte în implementare. Pro-
iecte mai mici sau mai mari. Și te rog să reţii că 
vorbim, în acest context, și despre o investiţie 
importantă de care sunt mândru...

Despre ce anume?
4Despre canalizarea în comună care se află 

în stadiul de execuţie, dar și de construcţia sălii 
de sport, pentru care s-a făcut licitaţia în vede-
rea executării.

Și din resurse proprii?
4Trebuie să mai amintesc, dacă tot m-ai în-

trebat, că din resursele noastre proprii mai as-
faltăm două drumuri până la finele anului 2019.

Revenim puțin și la partea culturală?
4Cu plăcere, privită prin prisma culturală, 

viaţa comunei noastre a mai fost animată, ca să 
spun așa, și de „Ruga bănăţeană”, iar din partea 
spiritualităţii creștine, ne-am bucurat cu toţii de 
sfinţirea noii Biserici Ortodoxe.

Pe segmentul învățământului?
4 Și aici mai avem proiecte de derulat cu li-

ceul din localitate, dar să nu uităm, că mai orga-
nizăm și „Ziua Pensionarului”, precum și „Ziua 
Pompierului”, iar în decembrie, vom organiza 
marele spectacol de „Tradiţii și obiceiuri de iar-
nă”, închinate acestei luni.

Domnule primar, în timpul, nu lung, de când vă 
aflați la conducerea primăriei, ați absorbit pentru 
comunitatea dumneavoastră foarte multe fonduri.

4În scurtul timp de când sunt primar, împre-
ună cu echipa mea de profesioniști, am reușit să 
obţinem diverse finanţări atât de la Uniunea Eu-
ropeană, cât și din fonduri guvernamentale pen-
tru următorii 50 de ani, la bugetul de dezvoltare.

Cam la ce valoare se ridică aceste fonduri de 
care vorbim?

4Este vorba de 256 de miliarde de lei vechi 
și încă trei milioane de euro prin PNDR. Domnu-
le Miron, care sunt priorităţile de care noi avem 
nevoie și pe care trebuie să le rezolvăm.

Aveți o ierarhie a priorităților?
4 În mod cu totul aleatoriu, vă rog să 

consemnaţi, pentru buna informare a cetăţenilor 
comunei Biled, că aceste fonduri se regăsesc, bine 
gospodărite, în drumuri, în reţeaua de apă-canal, 
în modernizare Căminului Cultural, a dispensaru-
lui uman, a grădiniţei și școlii din comuna noastră. 
Sunt proiecte pe care o parte le-am implementat, 
iar altele se află în curs de implementare.

Domnule primar, pentru cititorii noștri din alte 
localități, vreau să consemnez că sunteți prima-
rul unei comune care se întinde pe o suprafață de 
63,23 km pătrați și care are acces la calea ferată și 
la DN6, către Vama Cenad. O comună care se află 
la 25 de kilometri de Timișoara.

4Mai mult decât atât, merită să scrii că Bi-
ledul este și va fi o comună cu oameni harnici și 
ospitalieri.

Precum se vede, domnule primar.
4Da, așa cum s-a putut vedea și cu prilejul 

„Zilelor Biledului”, unde oaspeţii au fost foarte 
bine primiţi.

Un mesaj pentru cetățeni aveți?
4Da, dorindu-le sănătate și pace în casele 

lor, îmi rog totodată consătenii, mai ales pe cei 
plecaţi, să nu uite niciodată că oriunde se vor 
afla, bilezeni sunt și așa vor rămâne. De-a lungul 
istoriei localitatea a trecut prin multe greutăţi și 
iată că a reușit să le învingă pe toate și am ajuns 
cu succes în anul de graţie 2019 și tot așa vom 
trece mai departe.

Am reuºit sã obþinem finanþãri atât de la Uniunea Europeanã, cât ºi din fonduri guvernamentale, 
pentru urmãtorii 50 de ani!  

Pagină realizată de  Gheorghe MIRON

Fabule mici pentru oameni mari

Omul  ºi  raþa
Se presupune că în anul 1175 exista o așezare omenească cu 

numele Billyed, cu o populație sârbă, pe locul unde se află în 
prezent comuna. A urmat apoi invazia tătarilor, în anii 1241 și în 1285, 
timp în care se pare că așezarea Billyed a dispărut.

Localitatea reapare din nou în documentele din anii 1400 ca fiind în 
posesia marchizului Berekzow până în anul 1463. Au urmat răscoalele 
țărănești și războaie, timp în care Billyedul a fost distrus și părăsit. În 
anul 1562, Biledul devine proprietate regală, a regatului ungar.

Regele Ferdinant I o dă în administrare castelanului Ladislau Ke-
recsény. În 1809, Bylledul primește statut de așezare urbană câmpenească, având drept târg lunar și 
anual. În secolul al XVIII-lea, așezarea este pustiită complet, în timpul ocupației otomane.

La sfârșitul secolului al XVIII-lea, se așează, din nou, în localitate o populație sârbă, sub conducerea 
Patriarului Csernovici. În 1774, apar primii coloniști germani, sub împărăteasa Maria Tereza.

  „Biled - proprietate regală”
Ioan ANDRAŞ

cristian DAViD - Primar al comunei Biled

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnișoara Estera Roman, din comuna Biled, ar dori să afle, de la noi, 
informații despre transferul universitar. Domnișoară Estera, bucurându-ne că 

citiți jurnalul nostru, vă informăm că cei ce urmează studii universitare de licență sau 
de master vor putea să se transfere, începând cu noul an universitar, la alte facultăți 
și în primul sau ultimul an de studii, conform unui act normativ al Ministerul Educa-
tiei Naționale, ce a fost oficializat recent. Până acum, cei ce voiau să se mute la alte 
facultăți nu puteau face acest lucru în anul de început sau cel terminal al studiilor.

Acum, potrivit documentului, studenții și masteranzii se pot „muta” după primul 
semestru și până la sfarșitul penultimului semestru, între programe de studiu cu același 
număr de credite de studii transferabile obligatorii, din aceeași ramură de știință.

Noile reguli pe care vor trebui să le urmeze cei care vor să schimbe facultatea 
la care studiază se regăsesc în Ordinul Ministerul Educatiei Naționale nr. 5140 / 2019 pentru aprobarea 
Metodologiei privind mobilitatea academică a studenților. Măsurile cuprinse în actul normativ publicat 
recent în Monitorul Oficial se aplică începând cu anul universitar 2019 - 2020.

Unui om, săracul, într-o dimineaţă,
I-a murit o raţă,
Bietul om, de ciudă, tare s-a-ntristat,
Când văzu că-i moartă cu adevărat.
Dar la scurtă vreme, în aceeaşi lună,
I-a murit şi soacra – tot de moarte bună…

Morala:
Să nu pierzi nădejdea, orice-ar fi să fie -
După întristare, vine bucurie.

Din cartea de istorie a comunei Biled

George TOPÎRCEANU



13. octombrie

 oaia 
de Deta

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Este o zi frumoasă de 
toamnă cu soare puter-

nic şi cer senin, tocmai bună 
pentru a-ţi petrece timpul în 
aer liber şi a face sport. Mer-
gem spre Stadionul ,,Arena 
Park” din Deta, unde se des-
făşoară antrenamentele ASO 
Deta Juniori, pentru a vorbi 
cu domnul Călin Drăguţ, unul 

dintre antrenorii cei mai îndrăgiţi şi apreciaţi de că-
tre copiii din oraşul nostru. Bun tactician şi riguros 
preparator fizic, domnul antrenor a reuşit să pună la 
punct, în numai un an, o echipă care creşte în spiritul 
fair-play-ului şi care devine din ce în ce mai bună 
odată cu trecerea timpului.

Bună ziua, domnule Călin Drăguţ, antrenaţi 
echipa  ASO Deta  Juniori sub 13 ani de anul tre-
cut.

4Da, este al doilea an de când a fost constitu-
ită echipa, anul trecut, în septembrie am selecţio-
nat jucătorii și este al doilea sezon de când jucăm 
în formula aceasta. 

Cum caracterizaţi jocul copiilor în tot acest 
timp?

4Ținând cont că anul trecut am început de la 
zero, jocul copiilor s-a îmbunătăţit  atât la nivel 
tactic, cât și din punct de vedere fizic, al rezis-
tenţei în teren. Am câștigat deja un meci, ceea 
ce e destul de bine și chiar în condiţiile în care 
copiii pierd, rezultatele sunt foarte strânse. Faţă 

de anul trecut când pierdeam la diferenţe mari, 
chiar de zece goluri, anul acesta rezultatele sunt 
mai apropiate, la unul-două goluri diferenţă. Dacă 
anul trecut am câștigat doar o dată în treizeci de 
etape, acum, în patru etape avem deja o victorie.

Cum de aţi hotărât să antrenaţi copii ? Aţi lu-
crat şi cu adulţi?

4Practic, dacă se poate numi meserie ceea 
ce fac eu, atunci sunt antrenor de meserie, sunt 
treisprezece ani de când antrenez echipe de fot-
bal. Am început de la o grupă de 9-10 ani în Italia, 
după care, în fiecare an am evoluat și am luat o 
grupă mai mare, tot în Italia, timp de nouă ani, 
ajungând până la Juniori U19 și seniori.

Unde, în ce oraş?
4În Milano, la diferite academii din oraș și din 

provincie, care au fost, toate, afiliate unor cluburi 

mari și, practic, lucram sub culorile acestea. Am 
încheiat contractul acum cinci ani în Italia și după 
aceea m-am întors în Romania și am început la 
Timișoara cu Ripensia, după care m-am dus la Bu-
curești, am antrenat la o școală privată, Juniorul 
București, și apoi, președintele ASO Deta, Călin 
Roman, și antrenorul de la prima echipă, Albu 
Florin, m-au convins să antrenez aici, având în ve-
dere că au un plan, un proiect pentru o perioadă 
mai lungă. Mi-au spus că doresc să facă un lucru 
nemaifăcut în Deta, să avem mai multe grupe de 
copii, să avem continuitate și să facem sport de 
performanţă.

Au şi înfiinţat de curând, cei de la ASO Deta, o 
grupă nouă.

4Da. De această grupă mă ocup tot eu. Este 
o grupă de copii care au patru-cinci-șase ani și în 
curând o să dăm drumul primelor antrenamente 
și cu ei. Practic se mai pot face înscrieri  pe adresa 
mea de Facebook, oricine mă poate contacta.

Care sunt planurile dumneavoastră de viitor?
4Eu nu mi-am făcut niciodată planuri pe ter-

men lung. Sunt omul care trăiește clipa și depune 
tot efortul pentru ca lucrurile să evolueze  fru-
mos. Deocamdată mă gândesc doar la cum să fac 
lucrurile bine aici pe o perioadă cât mai îndelunga-
tă și după aceea voi vedea, rezultatele vor vorbi...

Vă doresc mult succes în toate demersurile 
dumneavoastră şi vă mulţumesc pentru acest in-
terviu.

4Vă mulţumesc și eu. Toate cele bune!

Sunt omul care trãieºte clipa ºi depune tot efortul pentru ca lucrurile sã evolueze frumos
Călin DRăGuţ - Antrenorul echipei de juniori ASO Deta

Duminică, 29 septembrie 2019, a avut loc a 
doua ediţie a  evenimentului numit ,,O tură 

cu bicicleta” care i-a adus împreună pe toţi împăti-
miţii de ciclism din oraşul nostru. Sub coordonarea 
domnului antrenor Drăguţ Călin, aceştia au urmat 
traseul Deta - Ghilad - Deta, iar la jumătatea drumu-
lui, în centrul comunei, fiecare participant a primit 
o sticlă de apă şi un fruct, având timp, treizeci de 
minute, pentru a socializa sau a schimba impresii 
înainte de a se întoarce pe ruta stabilită. Activitatea 
a beneficiat de suport din partea Primăriei Oraşului 
Deta, dar şi a Poliţiei Deta. În acelaşi timp, restauran-
tul Taverna lu' Sale a sponsorizat evenimentul. Ediţia 
a treia  va fi organizată  anul viitor, la sfârşitul primă-
verii. Mulţumim  tuturor pentru susţinere!

O tură cu bicicleta

În data de 22.07.2019, au început lucrările pentru construirea unui nou Centru Cultural în Parcul 
„Anton Kratzer” din Deta. Investiţia a fost finanţată sub egida Ministerului Dezvoltării Regionale şi 

Administraţiei Publice, fiind un proiect al Primăriei Deta, elborat în cadrul Campaniei Naţionale de Investi-
ţii. Termenul de execuţie al lucrărilor este de 36 de luni, finalizarea acestuia fiind planificată în 21.07.2022.

Un nou Centru Cultural  în Deta Început de an şcolar

În data de nouă septembrie am sărbătorit 
începerea unui nou an şcolar în cadrul Li-

ceului Tehnologic ,,Sf. Nicolae” din Deta. Elevi şi 
părinţi s-au adunat în curtea şcolii cu mult entuzi-
asm şi au ascultat discursurile oficalităţilor invita-
te. Alături de doamna director,  Morariu Letiţia, a 
luat cuvântul domnul primar Petru Roman şi re-
prezentanţi ai bisericii, poliţiei, respectiv jandar-
meriei, urându-le copiilor noştri un an frumos, cu 
multe reuşite şi rezultate demne de performanţă.

Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFTENIE



14. octombrie

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de  Roxana FURDEAN

Că Topolovățu Mare 
este o așezare fru-

moasă cu, oameni gospo-
dari este un adevăr pe care 
îl știu demult. Dar că această 
așezare are parte și de o latu-
ră melancolică am descoperit 
în trecuta mea vizită făcută 
la administrația comunei. 
Atunci, în drumul meu spre în-

tâlnirea cu domnul primar, am oprit mașina în drep-
tul unei ogrăzi largi de curte boierească. Admirând 
ograda, privind și la casa curată, albă, cu cerdac, 
brusc mă deșteptară ca dintr-un vis clopotele sonore 
și cu bătaie rară ale unor cai frumoși. Nu-mi puteam 
lua ochii de la ei, dar atenția îmi fu repede furată de 
o văcuță roșie, aflată nu departe, undeva lâng-o șură, 
privind neclintită la găinile care ciuguleau în jurul ei. 
„Ăsta e Banatul!”, mi-am spus, grăbind spre întâlni-
rea cu domnul profesor Doța, edilul comunei.           

Domnule primar, vorbeam, la trecuta noastră 
întâlnire, despre acuta criză de forță de muncă, cu 
care se confruntă societatea românească și care 
determină grave perturbări în predarea la timp a 
lucrărilor.

4Da, este adevărat, iar această criză de care 
vorbim, criză care ne afectează, fără discuţie și 
pe noi la nivel de administraţie, pentru că multe 
proiecte, adică majoritatea lor, se contractează 

cu firme care se confruntă cu acest fenomen, 
se face cu atât mai mult simţită în judeţul Timiș, 
fapt evidenţiat chiar de către doamna ministru 
a Fondurilor Europene, la o recentă întâlnire 
la Timișoara, care sublinia, în ideea aceasta, că 
Timișul, zona de vest a ţării, are o mare paletă 
de programe în derulare, prin PNDL, prin AFIR 
și prin multe altele. Ori aceste fonduri pentru a 
se materializa, au nevoie reală de forţă de mun-
că, de personal, ori negăsindu-se pe piaţa inter-
nă acest personal, calificat sau nu, el, în viitorul 
apropiat, va trebui adus din alte ţări. Ne-am amă-
gi singuri, dacă nu am accepta această realitate.

Domnule primar, această migrație a forței de 
muncă, în marea ei majoritate tânără, nu afectea-
ză noțiunea de familie?

4Cu siguranţă că afectează. Păi gândiţi-vă 
că pleacă din ţară, în mare parte, forţă califica-
tă, oamenii buni și foarte buni și, mai ales, tineri, 
cum bine spuneai. Și pleacă chiar dacă aici nouă 
ne pare că ei primesc salarii mari.

Și nu primesc?
4Dragă Roxana, foști elevi ai mei, care aici în 

ţară aveau un venit lunar de 4.000 de lei, au ple-
cat, preferând să lucreze departe de casă, dar pe 
un salariu dublu.

Ca profesor, ca un profesor iubit de elevi, după 
câte am aflat, simțiți copilul cu părinții plecați, 
fără a ști că ei nu sunt împreună cu copiii?

4Fără îndoială, da. Au o timiditate anume, 
o timiditate a abandonului consensual aș spu-
ne, dar chiar consensual fiind, el tot doare. Apoi 
acești copii, lăsaţi în mare parte în seama bunici-
lor, întâmpină și trec cu greu peste lipsa sprijinu-
lui părintesc. Unde mai pui că marea majoritate 
a bunicilor sunt cu studii medii, deci nu le pot fi 
de ajutor în activitatea lor școlară. Unde mai pui 
lipsa de exigenţă a acestor bunici, știut fiind că ei 
sunt extrem de îngăduitori cu nepoţeii.

Pot înțelege cititorii, domnule profesor, din dia-
logul nostru că un copil lăsat acasă fără părinți, 
nu are aceeași randament școlar?

4Categoric! Îmi amintesc din anii în care 
eram la catedră, că se cereau tot felul de statis-
tici privind numărul copiilor rămași singuri, câţi 
se află în grija unui singur părinte, câţi sunt lăsaţi 
în grija bunicilor. Ei, se cereau aceste date, dar 
din păcate nu se făcea nimic mai departe după 
ce forurile superioare luau act de ele.

Cum nimic?
4Adică niciun copil nu primea o atenţie apar-

te, un ajutor după orele de curs sub formă de 
meditaţie.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru acest di-
alog, axat, dincolo de problemele de administrație, 
pe partea socială a comunității, pe partea sufletu-
lui, ca să spun așa.

4Și eu îţi mulţumesc.

Pleacã din þarã, în mare parte, forþã calificatã, oamenii buni ºi foarte buni, ºi, mai ales, tineri  
Ovidiu DOȚA -  Primar al comunei Topolovățu Mare 

Primăria Comunei Topolovățu Mare,  prin Compartimentul 
Agricol și Protecţia  Mediului, vă aduce la cunoștință

Ca urmare a adresei Instituţiei Pre-
fectului - Judeţul Timiş, înregistra-

tă la Primăria Comunei Topolovățu Mare, 
vă aducem la cunoştinţă prevederile Legii 
62/2018 pentru combaterea ambroziei prin 
care proprietarii sau deţinătorii de terenuri, 
administratorii drumurilor publice, căilor 
ferate, cursurilor de apă, lacurilor, siste-
melor de irigaţii şi ai bazinelor piscicole 
au obligaţia să desfăşoare lucrări de pre-
venire, combatere şi distrugere a buruienii 
ambrozia, denumită ştiinţific Ambrosia 
artemisiifolia, pentru evitarea instalării şi 
răspândirii vegetaţiei adventive invazive şi 
eliminarea ei în cazul prezenţei pe terenu-
rile intravilane sau extravilane.

În scopul distrugerii buruienii ambro-
zia şi al prevenirii răspândirii acesteia, 
proprietarii sau deţinătorii de terenuri, ad-
ministratorii drumurilor publice, căilor fe-
rate, cursurilor de apă, lacurilor, sistemelor 
de irigaţii şi ai bazinelor piscicole vor des-
făşura periodic, lucrări de întreţinere a te-
renurilor prin cosire, smulgere, erbicidare 
sau alte lucrări şi metode specifice. Aceste 
măsuri se menţin până la sfârşitul perioa-
dei de vegetaţie a buruienii ambrozia.

Neîndeplinirea acestor măsuri duce la 
sancţionarea cu amendă contravenţională 
de la 750 lei la 5.000 lei pentru persoa-
nele fizice şi cu amendă de la 5.000 lei la 
20.000 lei pentru persoanele juridice.

Anunţ de interes public referitor la 
combaterea ambroziei Hotărâri ale Consiliului 

Local Topolovăţu Mare
Prin prezenta, Comuna Topolovățu Mare 

prin primar, vă aduce la cunoștință pre-
vederile legii și ale Hotărârilor Consiliului Local 
Topolovățu Mare cu privire la:

HOTĂRÂReA NR. 4 din 26.01.2017, privind 
instituirea obligativităţii decolmatării/curăţării 
cursurilor de apă, podurilor, podeţelor, rigolelor 
și şanţurilor de către persoanele fizice și juridice 
din Comuna Topolovățu Mare și localităţile apar-
ţinătoare.

HOTĂRÂReA  NR. 5 din 26.01.2017, pri-
vind luarea unor măsuri în vederea obligării cetă-
ţenilor de a menţine curăţenia pe porţiune de te-
ren din dreptul gospodăriilor, precum și stabilirea 
sancţiunilor corespunzătoare care se aplică fapte-
lor ce constituie contravenţii privind depozitarea 
deşeurilor în mod necontrolat, începând cu data 
de 1 Februarie 2017.

HOTĂRÂReA NR. 6 din 26.01.2017, pri-
vind obligaţiile și răspunderile care revin institu-
ţiilor publice, agenţilor economici și cetăţenilor 
pentru buna gospodărire a localităţii.

HOTĂRÂReA NR. 9 din 26.01.2017, privind 
obligaţiile și răspunderile care revin crescătorilor 
și îngrijitorilor de animale domestice de pe raza 
administrativ-teritorială a comunei Topolovățu 
Mare.

În termen de 15 zile de la data înmânării sau 
comunicării acestei notificări vă rugăm să luaţi 
măsurile prevăzute de lege.

În caz de neconformitate veţi suporta conse-
cinţele legale cu privire la sancţiuni.

Notificare



15. octombrie

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

 Din albumul comunei

Domnul Ioan Sima, fostul edil al comunei Victor Vlad Delamarina, 
aşteptând, la intrarea în localitate, sosirea Înalt Preasfinţitului Părinte 

Mitropolit al Banatului istoric, Ioan. Au trecut de atunci patru ani...

Răsărit de toamnă... de 
departe, de sub gea-

na zării, galbenul ei se arată 
vederii prin pânza fumurie a 
ploii. Am oprit mașina și pri-
veam împrejurimile. Acum 
aveau altă înfățișare decât în 
luna care a trecut. La margi-
nile pădurii, sfori de apă se 
prelingeau lin, pe trunchiu-

rile copacilor. Liniștea pădurii m-a ajutat mereu 
să înțeleg că-i frumoasă lumea. Mirosea a pâmânt 
recent încălzit de soare. Nori negri treceau grăbiți 
deasupra mea și, din când în când ieșea soarele în 
aburi, ca o răsfrângere a sa în ceruri albastre. Apoi, 
odată ajunsă în fața administrației, m-am îndreptat, 
glonț, spre biroul domnului primar. Întârziasem câ-
teva minute.

Domnule primar, îmi cer scuze pentru cele câ-
teva minute de întârziere, dar prea este frumos 
drumul spre comuna dumneavoastră pentru a ris-
ca să-l parcurg grăbită.

4Locurile acestea, subiectiv vorbind, pentru 
că nu pot altfel, sunt binecuvântate de Dumne-
zeu. Desigur, ţara asta are și alte locuri frumoa-
se, dar eu pe acestea le preţuiesc cel mai mult, 
pentru că lor le aparţin cu toată fiinţa mea. Cât 

despre întârziere, nu-ţi fă probleme, persoanelor 
de gen feminin, fie ele doamne sau domnișoare, 
le stă bine să întârzie puţin.

Vă mulțumesc. Domnule primar, cum stați cu 
investițiile acum la început de toamnă?

4Domnișoară Roxana, administraţia loca-
lă din comuna Victor Vlad Delamarina a făcut 
investiţii serioase în această vară, investiţii ce se 
vor derula și în toamna acestui an.

Care ar fi valoarea acestor investiții?
4Peste 6,2 milioane de lei, investiţi cu precă-

dere în modernizări de drumuri.
De unde ați reușit să procurați fondurile necesare?
4Finanţarea a fost atrasă prin Programul 

Naţional de Dezvoltare Locală.
Dacă tot vorbim despre drumuri, care din acestea 

se află cel mai aproape de programul de asfaltare?
4În primul rând, e vorba de drumurile co-

munale și străzile din satele Petroasa Mare și 
Herendești.

Cam ce porțiune de asfalt preconizați să turnați?
4Suntem pregătiţi să asfaltăm încă 8,5 kilometri.
Am remarcat, nu numai acum, graba cu care 

dumneavoastră, administrația comunei Vic-
tor Vlad Delamarina, ați trecut, în acest an, la 
acțiunea de igenizare stradală și nu numai.

4Da, este adevărat, ai observat bine, noi am 

grăbit, spre binele tuturor locuitorilor comunei,  
acţiunea de igienizare a tuturor marginilor de 
drumuri comunale de pe raza celor șase sate care 
formează comuna. Am fost, te asigur, primii din 
această zonă care am demarat acţiunea de tăiere 
a ierbii și mă refer aici în special la ambrozie.

Primejdioasă plantă...
4Foarte periculoasă, mai ales pentru cei 

care au alergie la ea.
Ce dimensiuni va avea noul teren de sport din 

apropierea arenei din centrul de comună, dar și 
sala de sport.

4Va avea o lungime de 42 de metri și o 
lăţime de 22 de metri, prevăzut cu teren sintetic, 
iluminaţie de nocturnă și împrejmuire atât late-
rală, cât și deasupra cu plasă de protecţie.

Domnule primar, ce v-a determinat să acordați 
o asemenea atenție activității sportive din comuna 
dumneavoastră?

4În primul rând, rolul sportului în dezvolta-
rea armonioasă a tinerilor, apoi și faptul, deloc 
de neglijat, că la noi sunt foarte mulţi copii care 
practică sportul în comună, dar sunt și mulţi care 
vin din alte localităţi, pentru a se pregăti la noi. 
De aceea, dorim să realizăm un minicomplex 
sportiv, care are deja teren mare de sport, sală 
de sport și va avea și teren de minifotbal.

Investiþiile începute în varã, în comuna noastrã, se vor continua ºi în acestã toamnã
Ioan Cristian CARDAȘ - Primar al comunei V.V. Delamarina

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Marius Florescu, din comuna V.V. Delamarina, ar dori să afle câteva 
date inedite despre „Târgul de fete de la Găina”. Această manifestare etno-

culturală a fost menționată prima dată în documente în 1816. Desfășurarea târgului 
are loc într-o frumoasă poiană, la altitudinea de 1467 m. Acolo se adunau locuitorii 
din diferite văi ale Apusenilor pentru a-și schimba produsele. Târgul a făcut posibilă 
întâlnirea și căsătoria tinerilor din zone îndepărtate, evitându-se astfel încrucișările 
dintre rudele apropriate.

Ce se cunoaște mai puțin, este faptul că această tradiție arhaică a „Târgului de 
fete”, este de origine dacică. Despre „Târgul de fete” al dacilor, istoricii menţionea-
ză că obiceiurle târgurilor prin care erau cumpărate nevestele în teritoriile trace era 
public. Fetele de măritat erau prezentate de părinţi, iar preţul lor varia în funcţie de 

frumuseţea şi cinstea lor. Cele foarte frumoase cereau ele să fie vândute, în schimb, fetele mai puţin no-
rocoase în ceea ce priveşte aspectul fizic îşi achiziţionau ele soţii. Această tradiţie a „târgului de fete” a 
dacilor, poate fi asociată cu sărbătoarea înfiinţată la începutul secolului XIX în Apuseni, numită  „Târgul 
de fete” de pe Muntele Găina.

Rubrica şcolii

Cum este corect?

Nikolai V. Gogol  născut la 19 martie 1809, în Sorocinți, lîngă Poltava, Ucraina, 
și mort la Moscova în ziua de 21 februarie 1852, a fost un geniu enigmatic al 

literaturii universale și o personalitate excentrică. O incursiune prin scrierile sale, ne-a 
adus în atenție câteva îndemnuri notabile.

Nu aduna bani, adună-te cu oameni buni!
Singurătatea hrăneşte gândurile mari.
Sufletul are tainele lui. Oricât s-ar rătăci de drumul cel drept, oricât s-ar înrăi un 

criminal care nu mai are drum de întoarcere, oricât ar persista în viaţa sa stricată, dacă 
îl dojeneşti pentru firea lui, pentru însuşirile lui bune pe care le-a întinat, atunci totul se 

clatină în el şi este zguduit.
Sunt şi patimi a căror alegere nu atârnă de om. Ele s-au născut odată cu el şi nu-i este dat să le oco-

lească. Sunt conduse de o ursită venită de sus, au în ele ceva care te cheamă mereu.
Pe lume există o mulţime de lucruri de neînţeles chiar şi pentru mintea cea mai cuprinzătoare.
În clipa hotărâtoare, rusul ştie întotdeauna ce are de făcut.
Patimile omului sunt nenumărate ca nisipul mării; niciuna din ele nu seamănă cu alta şi toate, atât cele 

josnice, cât şi cele frumoase, la început supuse omului, ajung mai târziu să-l stăpânească. Fericit e acela 
care îşi alege patima cea mai frumoasă dintre toate.

„Fiţi suflete înviate şi nu suflete moarte!
Nu există altă poartă decît cea indicată de către Iisus Hristos”

Gogol Eleva Nicoleta Sârbu din comuna Victor Vlad De-
lamarina ar dori să afle cum este corect – din sau 

dintre? Dragă Nicoleta, în uzul limbii, structurile cu prepo-
ziţiile din şi dintre sunt folosite în funcţie de opţiunea celui 
care transmite mesajul, fără a se face, în anumite contexte, 
o diferenţiere între acestea. Astfel, se spune, de exemplu: 
Unul din noi a plecat sau Unul dintre noi a plecat, Care din 
voi a protestat? sau Care dintre voi a protestat? etc.

Unii lingvişti consideră că sensul partitiv (parte dintr-
un întreg sau dintr-o mulţime) ar trebui exprimat în mod 
diferenţiat. Mai exact, dacă mulţimea de referinţă este ex-
primată printr-un singular cu sens colectiv, atunci se poate 
folosi prepoziţia din (unul din grup), dar dacă mulţimea 
respectivă este exprimată printr-un substantiv la plural, 
atunci trebuie utilizată prepoziţia dintre - Unul dintre elevi.

Alţi specialişti în domeniul limbii române apreciază că o 
asemenea diferenţiere este exagerată şi că, în diversele etape 
din evoluţia limbii române, nu s-a aplicat o astfel de regulă.

Dacă ne aflăm în situaţia de a opta, într-o construcţie 
lingvistică, între din şi dintre, trebuie să ştim că niciuna 
dintre structurile menţionate anterior nu este greşită, 
dar, pentru cei care ţin la o anumită rigoare în nuanţarea 
sensurilor, diferenţierea este recomandabilă.

Rubrica consătenilor noştri ucraineni
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 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mulţumesc doamnei prof. Andreia Teacă, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini / Roxana FURDEAN

 Din albumul comunei

Cinstirea elevilor sârguincioşi la învăţătură

Urc și cobor, în dru-
mul meu spre Vermeș, 

cobor și urc prin codrul ce 
începe să ruginească sub os-
teneala toamnei, deși toamna 
acestui an se arată deosebit 
de prietenoasă. O toamnă 
blândă, prin limpezimea că-
reia, pot admira, în depărtări, 
funduri de văi cu ape liniștite, 

ori culmi ale dealurilor de unde pot vedea pâclele 
orizontului, spre câmpii largi, spre adâncile păduri 
cu frunzarele ruginite, care-mi reamintesc de sinceri-
tatea frunzelor: îngălbenesc numai când le vine vre-
mea. Și în stoicismul lor: când își simt sfârșitul, cad.

Înainte de a intra pe aleea frumosului parc ce 
duce spre sediul administrației locale, îl întâlnesc pe 
domnul primar al comunei. Opresc și îi dau binețe. 
Înainte de a porni reportofonul, aflu că a fost să 
vadă, la pas, cum s-ar spune, recentele lucrări de 
asflatare a drumului ce leagă comuna sa de șoseaua 
națională.

Sunteţi mulţumit, domnule primar, de modul în 
care s-a turnat noul strat de asfalt?

4Foarte mulţumit! Roxana, motiv pentru 
care am să te rog să participi și la recepţia aces-
tei lucrări. O lucrare pe care atât eu, cât și con-
sătenii mei, o așteptăm de ani buni.

Până atunci, domnule primar, aș dori să-mi 
spuneți, câteva cuvinte, despre un eveniment 
cum rar se întâmplă în țara asta, mă refer la 
recunoașterea valorilor școlii vermeșene.

4Bine ai spus: „recunoașterea valori-
lor școlii vermeșene”. Și să știi, că școala din 
Vermeș a dat și va mai da elevi bine pregătiţi, 
învăţământului liceal și universitar.

Despre ce a fost vorba?
4Dragă, dacă pentru alţii recunoștinţa 

este o sarcină în plus, pentru noi vermeșenii 
recunoștinţa este o îndatorire. De multă vre-
me m-am gândit să răsplătim efortul copiiilor 
vermeșeni aflaţi pe băncile școlii din comu-
na noastră. Și, mulţumim bunului Dumnezeu, 
avem copii care merită toată preţuirea noastră. 

Astfel că împreună cu colegii din primărie și cu 
membrii Consiliului Local al comunei Vermeș, 
am hotărât să premiem pe cei mai harnici din-
tre acești elevi.

Și premiile au fost acordate...
4Am acordat celor aflaţi pe primele locuri 

la învăţătură suma de 1000 de lei, celor aflaţi 
în eșalonul II, suma de 700 de lei, iar următo-
rilor clasaţi, ca să spun așa, suma de 500 de 
lei. Aceste sume, odată astfel ierarizate, le-am 
acordat cu convingerea că vor fi un stimulent 
pentru toţi copiii comunei, de a fi, și în anii care 
vin, sârguincioși și devotaţi învăţăturii.

Despre proiectele dumneavoastră viitoare?
4Despre proiectele mele aș dori să vorbim 

într-un număr viitor al paginii noastre.
Domnule primar, vă mulțumesc pentru acest 

dialog.
4Și eu îţi mulţumesc și vă felicit pentru că, 

iată, aţi depășit o sută de ediţii cu acest jurnal 
de fală al Banatului.

ªcoala din Vermeº a dat ºi va mai da elevi bine pregãtiþi
 Ion Iacob DAMIAN - Primar al comunei Vermeș

Anunţ

În atenţia cetăţenilor comunei!

Având în vedere necesitatea scăderii cantității co-
lectate de gunoi menajer, pentru a asigura până 

în data de 31.12.2020 un nivel de pregătire pentru reutili-
zare și reciclare de minim 50 % din masa totală generată, 
cel puțin pentru deșeurile de hârtie, metal, plastic și sticlă, 
provenind din deșeurile menajere sau, după caz, din alte 
surse, în măsura în care aceste fluxuri de deșeuri sunt si-
milare deșeurilor care provin din gospodării, conducerea 
Primăriei Vermeș vine cu rugămintea ca fiecare să încer-
ce a selecta în gospodăria proprie gunoiul menajer astfel 
încât cantitatea colectată generată pe raza localității să 
scadă cu cel puțin 50 % până la finele anului 2020, pentru 
a evita sancționarea de către Garda Națională de Mediu.

Ambalaje pot fi colectate în tomberoanele speciale 
pentru colectare selectivă amplasate în cele trei locații 
din localitatea Vermeș, respectiv cele două locații din sa-
tele Ersig și Izgar.

Meționăm că aceste deșeuri reciclabile sunt ridicate 
de către firma specializată în mod gratuit . Vă mulțumim 
pentru înțelegere !

Din registrul stării civile

Căsătorii

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem
Doamna Ana Georghiu 

din comuna Vermeș, 
ne întreabă care sunt actele ne-
cesare obținerii ajutorului so-
cial? Stimată doamnă, mai jos 
am enumerat actele necesare 
acordării ajutorului social.
• Acte de identitate ale tuturor 
membrilor familiei.
• Certificat de naștere - părinți 
și copii.

• Certificat de căsătorie.
• Buletin de identitate sau carte de identitate.
• Hotărâre definitivă de încuviințare a adopției sau 
a plasamentului pentru copilul minor.
• Adeverință de elev sau student.

• Acte din care să rezulte încadrarea în categoria 
persoanelor cu handicap.
• Adeverințe eliberate de AJOFM - Agenția 
Județeană pentru Ocuparea Forței de Muncă.
• Adeverință de venit eliberată de primăria de do-
miciliu.
• Adeverințe medicale.
• Cupon de pensie; somaj; salariu sau orice alte 
venituri permanente.
• Cupon alocație de stat pentru copii.
• Cupon alocație suplimentară pentru familii cu 
mulți copii.
• Cerere tip.
• Dosar cu șină.

Toate actele vor fi prezentate în copie „Xerox” 
și original.

 Poşta redacţiei

Ladea Ion 
& 

Andras Dorina

Vitez Irinel-Gheorghe 
& 

Ladea Camelia-Violeta

Teaca Roudolph-Eliodor 
& 

Albu Daiana-Mirela

Preda Marius-Adrian 
& 

Pirvan Andra-Florina

Mester Nicolae-Viorel 
& 

Marcu Garofita-Daniela

Cocea Ion-Gheorghe 
& 

Marcu Florentina-Marioara
Conducerea Primăriei comunei Vermeș 

urează tinerilor căsătoriți: „Casă de piatră!”
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Nu mă supăr că n-am bani,
Bani puțini, puțini dușmani.
Bani nu am și nici n-au fost,
Dar îi văd la omul prost.

Unii nici de pâine n-au,
Alții câinelui o dau,
Vâră mâna între lei
Ca-ntre pulpe la femei.

Cine-așa te-a împărțit,
Nu te-a împărțit cinstit!
Să te-mpartă Dumnezeu,
Te-aș cunoaște-atunci și eu, banule!

Cu banul îi tot așa
Cum îi și cu dragostea:
Când mai bine și când nu,
Când deasupra el, când tu.

Am avut și eu un șfanț
Și l-am dat la muzicanți,
Muzicanții mi-au cântat
Și-au crezut că-s om bogat.
Cine-așa te-a împărțit,
Nu te-a împărțit cinstit!
Să te-mpartă Dumnezeu,
Te-aș cunoaște-atunci și eu, banule!

Grigore VIERU
Banii

Poezia de ţinut minte

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

De câte ori opresc la 
Coșteiu, privesc cu 

atenție și plăcere la parcul 
frumos amenajat aflat în 
apropierea primăriei, apoi 
la drumurile comunei, la 
trotuarele ei, amintindu-mi 
de fiecare dată de ceea ce 
spunea, demult, un clasic: 
„După cum știi, iubite pri-
etine, trotuarele în târgul 

nostru au fost făcute prin bunăvoința și râvna pri-
marului.” Și lucrurile au rămas la fel și azi; acolo 
unde primarul este destoinic, există și drumuri, 
există și asfalt, există și apă în curțile oamenilor. 
Și la Coșteiu, comună frumoasă din Banatul de 
câmpie, există un astfel de om. Cu acest om, care 
este și primarul comunei, am stat de vorbă...

Domnule primar, mă bucur să vă reîntâlnesc și 
vă mulțumesc pentru buna primire.

4Roxana, și eu îţi mulţumesc, atât pentru 
atenţia pe care o acordaţi comunei mele, cât și 
pentru buna informare a cetăţenilor oferită de 
acest jurnal atât de iubit de cititori.

Domnule primar, aș dori, din începutul dialo-
gului nostru, să abordez un subiect drag dumnea-
voastră, acela al bisericii.

4Te ascult.
Recent, mai exact, prin Hotărârea nr. 43 din 

ziua de 26 septembrie, ați aprobat acordarea unui 
sprijin financiar de la bugetul local unităților de 
cult din comuna Coșteiu, aparținând cultelor reli-
gioase recunoscute în România.

4Draga mea, Dumnezeu, binecuvântat nu-
mele Lui, este același pentru toţi oamenii pă-
mântului. Așa că prin această hotărâre a condu-
cerii Primăriei și a Consiliului Local din comuna 
noastră, am ţinut, nu numai să sprijinim, dar să și 
arătăm că aici, pe pământul Coșteiului, nu se fac 
nici un fel diferenţieri între oamenii cu credinţă în 
Dumnezeu. Și să nu uiţi, cum nici eu nu am uitat 
atunci când mi s-a spus că cu credinţa vezi până 
departe, mai departe decât vezi cu raţiunea. Si-
gur, ajutorul nostru nu este unul uriaș, nu poa-
te suplini toate nevoile unităţilor de cult, dar eu 
mai știu, așa cum și toţi consătenii mei cunosc, 
că bănuţul văduvei, te ajută să cumperi și pește 
pentru masa săracilor, dar și un bilet pentru Rai.

Frumos ați spus. Domnule primar, într-o altă 
Hotărâre, am aflat că aveți reprezentanți, în Con-
siliul de Administrație al Școlii Gimnaziale din co-
mună, pentru anul școlar care a început.

4Da avem un membru ca reprezentant al 
primarului și încă doi consilieri locali.

O întrebare retorică, dar totuși vă întreb: cum 
vedeți rolul școlii?

4Același dintodeauna: esenţial pentru des-
tinul copiilor. Dragă Roxana, de școală se leagă 
totul, succesul în viaţă, încrederea în sine…

Chiar și încrederea în sine?
4Evident, încrederea în sine este rezultatul 

unui act introspectiv, un act care cere temei. Și 
de aceea, școala și numai școala făcută cu pro-
fundă resposabilitate, poate face ca omul să-
și fie singur îndemn. Aș dori, dacă tot vorbim 
despre școală, să îi asigur pe toţi elevii comunei 
mele, și nu numai pe ei, că școala dă optimism.

Dar ce înseamnă, domnule primar să fi optimist?
4A fi optimist înseamnă a vedea floarea 

trandafirului, nu ţepii lui. Și școala ajută la asta.
Domnule primar, vă mulțumesc.
4Și eu îţi mulţumesc.

Pe pãmântul Coºteiului nu se fac niciun fel de diferenþieri între oamenii cu credinþã în Dumnezeu!

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem
Domnul Valentin Crețu, din comuna Coșteiu, ne cere câteva informații pri-

vind  munca suplimentară. Domnule Crețu, va reamintim că în ceea ce 
privește munca suplimentară, aceasta este reglementată de Codul muncii în cadrul 
art. 120 - 124. Pentru salariații angajați cu normă întreagă durata normală a tim-
pului de muncă este de opt ore pe zi și de 40 de ore pe săptămână.

Munca prestată în afara duratei normale a timpului de muncă săptămânal va fi 
considerată muncă suplimentară.

De menționat că în conformitate cu art. 122 alin. (1) din Codul muncii, mun-
ca suplimentară se compensează prin ore libere plătite în următoarele 60 de zile 
calendaristice după efectuarea acesteia. În aceste condiții salariatul beneficiază 
de salariul corespunzător pentru orele prestate peste programul normal de lucru.

În cazul în care compensarea prin ore libere plătite nu este posibilă în termenul prevăzut de art. 122 
alin. (1) în luna următoare, art. 123 alin. (1) prevede că munca suplimentară va fi plătită salariatului 
prin adăugarea unui spor la salariu corespunzator duratei acesteia.

Sporul pentru muncă suplimentară se stabilește prin negociere, în cadrul contractului colectiv de 
muncă sau, după caz, a contractului individual de muncă și nu poate fi mai mic de 75%  din salariul 
de bază. Potrivit art. 160 din Codul muncii, salariul cuprinde salariul de bază, indemnizațiile, sporu-
rile, precum și alte adaosuri. Sporul pentru muncă suplimentară se stabilește prin negociere, în cadrul 
contractului colectiv de muncă sau, după caz, al contractului individual de muncă, și nu poate fi mai 
mic de 75%  din salariul de bază. Potrivit art. 160 din Codul muncii, salariul cuprinde salariul de bază, 
indemnizațiile, sporurile, precum și alte adaosuri. 

Din albumul comunei noastre

Privind frumosul parc al comunei Coşteiu, îşi revine în minte dorinţa marelui 
Brâncuşi: „Aş vrea ca lucrările mele să se ridice în parcuri şi grădini publice, să 
se joace copiii peste ele, cum s-ar fi jucat peste pietre şi monumente născute din 

pământ, nimeni să nu ştie ce sunt şi cine le-a făcut - dar toată lumea să simtă 
necesitatea şi prietenia lor, ca ceva ce face parte din sufletul naturii.”

HOTĂRÂRe Nr.  42  din 26.09.2019, privind rectificarea nr. 2 a bugetului local al Comunei  
Coşteiu pe anul  2019.

HOTĂRÂRe Nr.  43  din 26.09.2019, privind acordarea sprijinului financiar de la bugetul local al co-
munei Coșteiu unităților de cult din comuna Coșteiu, aparținând cultelor religioase recunoscute în România.

HOTĂRÂRe Nr.  45 din 26.09.2019, privind  modificarea impozitelor și taxelor locale ale Comu-
nei Coșteiu pe anul 2019.

HOTĂRÂRe Nr.  46 din 26.09.2019, privind  aprobarea documentației tehnice de dezmembrare a 
imobilului înscris în C.F. nr. 400422 Comuna Coșteiu, CF vechi 541, localitatea Valea Lungă, de sub 
nr. Top 59/2.

HOTĂRÂRe Nr.  47 din 26.09.2019, privind  aprobarea vânzării cu drept de preemțiune, a terenu-
lui intravilan, beneficiar Beschiu Dumitru - Eugen, C.F. nr. 400276 Comuna Coșteiu, C.F. vechi 675, 
comuna Păru, de sub nr.Top 130/2, în suprafață de 2.000 mp, domeniu privat.

HOTĂRÂRe Nr.  48 din 26.09.2019, privind trecerea în domeniul privat al comunei Coșteiu  a 
terenului intravilan, înscris în  C.F. nr. 400837 Comuna Coșteiu, C.F. vechi 351, comuna Coșteiul Mic, 
de sub nr. Top 83/1/1/a/3/1/1/1/1/1/1/a/1, în suprafață de 871 mp.

HOTĂRÂRe Nr. 49 din 26.09.2019, privind desemnarea unui reprezentant al primarului și a doi 
consilieri locali în Consiliul de Administrație al Școlii Gimnaziale Coșteiu pentru anul școlar 2019-
2020.

Transparenţă administrativă
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 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

 Din albumul comunei

Barajul de la Căpâlnaş - 
un loc de poveste al comunei Birchiş

Soarele urcase timid 
spre miezul zilei și 

apropiindu-mă de satul lui 
Alexandru Mocioni, am oprit 
mașina în apropierea unei 
bălți înconjurată de pămătu-
furi roșcate de trestii. Balta 
tăcea, solemnă, oglindind în 
limpezimile ei un cer înalt, 
fără pată. Căldura a scăzut 

demult. Pe luciul apei, pe care pluteau gâze felurite, 
săgetau din când în când, rândunele aflate înainte 
de lungul drum spre soare. Aburii bălții începură 
să plutească pretudindeni pe luciul undelor, al apei 
care stăpânește peste necunosut și taină. În acel ne-
cunoscut în care de mii și mii de ani, s-a plămădit 
și se plămădește, ca într-o înfrigurare, viața. Apoi, 
amintindu-mi de întâlnirea cu domnul primar, am 
grăbit spre reședința de comună.

Domnule primar, a fost bine, foarte bine primit, 
trecutul nostru dialog, închinat gâzelor producă-
toare de aur lichid.

4Mă bucur. Uneori se cuvine să mai împăr-
tășești și altora din secretele unei pasiuni de o 
viaţă.

Aș dori să vă mai pun câteva întrebări legate 
de lumea misterioasă a albinelor, dar nu înainte 
de a vă întreba despre construcția noului Spital de 
Psihiatrie?

4Așa cum am promis, comuna noastră va 
avea un nou și modern Spital de Psihiatrie, spital 
construit în localitatea Căpâlnaș.

Deși ea are unul funcțional și astăzi.
4Este adevărat, dar după ce fosta clădi-

re a fost retrocedată, s-a pus serios în discuţie 
construirea unui nou spital, dotat cu aparatură 
modernă, capabil să asigure atât o bază de tra-
tament optimă, cât și un confort corespunzător 

necesităţilor celor internaţi.
De unde s-au asigurat fondurile?
4Investiţia este finanţată prin „Programul 

Naţional de Dezvoltare Locală”,.
Cu ce valoare?
4Valoarea contractului, după câte cunosc, 

este de peste 4,5 milioane de euro.
Ce date ne mai puteți da, privind acest spital, 

poate cel mai modern spital de acest gen, din ves-
tul țării?

4Pot să vă mai spun că noul spital se întinde 
pe o suprafaţă de de 5.385 de metri pătraţi și va 
avea trei nivele cu circuite medicale moderne, cu 
o curte destinată activităţii recreative, cu servicii 
de alimentaţie -  minim trei mese de bază, con-
siliere psihologică specializată și programe de 
terapie ocupaţională.

Saloanele?
4Atunci când am vorbit de confortul 

pacienţilor, la aceste noi saloane m-am referit, 
saloane care vor avea doar două paturi spre de-
osebire de actualul spital unde sunt de șase pa-
turi. Totodată va crește calitatea actului medical, 
confortul și siguranţa pacienţilor.

Nu vă întreb de termenul de finalizare...
4Poţi să mă întrebi, termenul de finalizare a 

noului spital este de 24 de luni de la semnarea 
contractului.

Un termen care, cu siguranță, va fi respectat, 
căci am văzut că se lucrează de zor.

4Nu știu dacă „de zor”, dar știu că până 
acum s-au executat săpăturile pentru talpa de 
fundare a celor trei corpuri care vor alcătui noul 
sediu și s-a turnat betonul de egalizare. În pre-
zent, proiectul se află în etapa de execuţie a ar-
măturilor și stâlpilor, urmând să aibă loc cofra-
rea și turnarea fundaţiei.

Domnule primar, nu vreau să închei acest dia-

log, fără a vă întreba despre frumoasa preocupare 
a dumneavoastră de apicultor.

4Întreabă-mă Roxana.
Cât trăiește o albină, o albină lucrătoare?
4O albina lucrătoare nu trăiește nici ea foar-

te mult. Câteva săptămâni.
Ce puteți spune cititorilor noștri, legat de cele-

brul propolis?
4Propolisul este o substanţă  produsă de al-

bine din rășina copacilor și plantelor.  Este folosit 
pentru a căptuși stupul împotriva infiltrarii apei, 
dar și pentru a-l steriliza. Și este bine să știm că pro-
polisul are puternice proprietăţi anti-bacteriene.

Mi-ați spus în rândul trecut că mierea nu se al-
terează.

4Este adevărat, mierea nu se alterează de-
oarece conţine conservanţi naturali ce nu per-
mit dezvoltarea bacteriilor. De pildă mierea des-
coperită în mormintele faraonilor, după mii de  
ani, era încă comestibilă.

Domnule primar, oamenii se tem de înțepătura 
de albină.

4Nu este cazul să se teamă de o singură 
înţepătură, dar este bine să știe că peste 1.100 de 
înţepături de albină deodată pot produce moar-
tea unui om.

Am aflat recent, că albinele au știut înaintea 
omului că pământul este rotund.

4Și eu am aflat din studiile cercetătorilor că 
albinele sunt un fel de genii ale matematicii, fiind 
capabile să calculeze distanţe și unghiuri, rapor-
tându-se la poziţia soarelui și la circumferinţa pă-
mântului. Da, albinele știu că pământul e rotund. 
Dar, mai important decât ce am spus până acum 
despre ele, mi se pare faptul că albina este sin-
gura vietate de pe pământ care aduce beneficii 
mediului fără a face rău  altei specii de plante sau 
animale.

Noul spital de la Cãpâlnaº va avea trei nivele cu circuite medicale moderne
Ioan GuȚu -  Primar al comunei Birchiș

Rubrica şcolii

O carte pe lună

Dragi elevi ai școlii din Birchiș, în această lună, ne-am propus să vă re-
comandăm pentru lectură „Toamna patriarhului”, o carte despre care 

autorul ei Gabriel Garcia Marquez spunea că: „A fost romanul care m-a facut cel 
mai fericit scriindu-l, caci este cel pe care am vrut dintotdeauna să-l scriu și, în 
același timp, cel în care mi-am împărtășit plenar propriile experiențe și confesi-
uni. Într-adevăr, este un roman-mărturie, o autobiografie încifrată. Dacă ar fi să-l 
definesc prin doar câteva cuvinte, l-aș defini ca pe un poem despre singurătatea 
puterii. Dintre toate carțile mele, este cea mai experimentală și cea care mă inte-
resează în cel mai înalt grad ca aventură politică.”

 La „Birtul lui Tică”
Din cartea de istorie a comunei

Aurel VODICEAN

A venit toamna. Se apropie culesul cucuru-
zului. Viața oamenilor se înrăutățește pe 

zi ce trece. La moară, la drumuri, la cotărci, s-a 
muncit nu numai trei zile pe săptămână, ci patru, 
ba chiar cinci uneori. Lui Pătru Sârbu din capătul 
satului i-au luat vaca din grajd, pentru restanță la 
renta feudalã. Cu lacrimi în ochi, s-a rugat amărâ-
tul să-l mai păsuiască măcar o lună. Lui Păiușan 
de lângă biserică i-au luat porcul de Crăciun. L-au 
bătut în fața ocolului că s-a opus puțin, cerând o 
amânare. Fata lui Florea a fost violată de un jan-

darm pe câmp unde păștea vacile. Ion, într-o seară, 
cu mai mulți săteni, și-au spus necazurile unul al-
tuia la birtul lui Tică, așa, pe un ton de amărăciune  
și revoltă.

A doua zi, i-a chemat Iosif la castel. Nu s-au 
dus, știind ce îi așteaptă. Paharul se umpluse. Au 
luat drumul codrului, în căutarea cetelor de haiduci 
din satele învecinate. A plâns Ana de spaimă  și du-
rere la pieptul lui Ion. Era după miezul nopții când 
a plecat. Ion a mângâiat-o, zicându-i cu duioșie: 
„Nu plânge, Anuță. Trebuie să ne facem dreptate. 
Rămâi cu acest munte de flăcău”, îi zâmbi Ion, pu-

nând mâna pe umărul lui Iacob, după care dispăru 
în noapte.

Zilele treceau încet, negre ca norii zdrențuiți 
de pe cerul îndoiliat al toamnei. Un zvon șoptit 
cu teamă merge din gură în gură pe la colțurile 
ulițelor. Oameni din Pirchiș  și Jeieni s-au întâlnit 
cu ceata de haiduci a căpitanului Cucu din Pădu-
rile Pietrarului. Un pluton de jandarmi, veniți din 
zori, răscolește toate casele, amenințând cu cele 
mai crunte pedepse tăinuitorii, care îi vor ajuta sau 
ascunde pe „lotrii din pădure”. Așa le ziceau ei: 
lotri, hoți, tâlhari de drumul mare.
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 oaia de 
Aquatim

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Alimentarea cu apă şi canalizarea înTimişoara
 Dr. Ing. Ilie VLAICU, Director general Aquatim

În anul1894 trei 
a n t r e p r e n o r i 

din Budapesta, Bumpel, 
Niklas și Zellerin, oferă 
primăriei să execute atât 
alimentarea cu apă, cât și 
canalizarea în Timișoara. 
În ședinţa din 15 noiem-
brie a unei comisii de 
specialiști, se discută 
problematica alimentă-
rii cu apă și canalizării,  

acestea fiind abordate separat de cea a defortifi-
cării. Au fost analizaţi și pașii care trebuie urmaţi 
pentru finanţarea lucrărilor pregătitoare a acestei 
vaste operaţiuni. Pădurea Cioca a fost defrișată, 
iar din vânzarea lemnelor s-a creat fondul necesar 

pentru demararea lucrărilor pregătitoare.
Conducerea lucrărilor a fost acordată ingineru-

lui Salbach din Oradea, specialist în cunoașterea 
straturilor acvifere. Lucrările încep în anul 1894, 
dar moartea conducătorului de proiect face ca fiul, 
inginerul Francisc Salbach, să le continue. Aces-
ta a propus executarea de foraje de cercetare în 
Valea Timișului și a Begăi, pe direcţia nord-sud, 
cu speranţa că va obţine profilul geologic al sub-
solului. El afirmă că, de obicei, cursurile de apă 
subterane le urmează pe cele de suprafaţă, iar fo-
rajele vor arăta situaţia depunerilor din aceste văi.

Adâncimea forajelor a fost de 50-60m. Profi-
lul forărilor s-a întins pe 2km, de la Covaci până 
la Urseni. Fiul lui Salbach a concluzionat că aces-
te prundișuri nu pot asigura baza unei alimentări 
cu apă pentru că apa acestor straturi acvifere fie 

este de proastă calitate, fie este insuficientă. Lip-
sa de rezultate duce la oprirea acestora, în anul 
următor.

În anul 1895 au început forajele pe Valea 
Măgherușului. În stratul de nisip de 2-3m aco-
perit cu unul de lut de aceeași grosime se află 
apă potabilă. S-a mai constatat faptul că stratul 
acvifer are o lăţime de 1km și poate fi urmărit 
în amonte cu 40-50 km, în aval însă se pierde. 
Cum însă acolo se afla o carieră, stratul acoperi-
tor a fost decopertat și ar fi fost nevoie de o nouă 
protecţie, iar un alt strat acvifer, mai adânc, este 
sărac în apă. Concluzia a fost: există apă bună, 
însă este nevoie de o protecţie extinsă. Costurile 
de expropriere a acestei zone întinse de teren și de 
aducţiune până în oraș ar fi fost foarte mari. S-a 
renunţat la această variantă.

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV

   Apa uzată 
salvează copacii oraşelor

Apa uzată menajeră poate însemna viață 
pentru copacii din orașe, sunt de părere 

experții în arborcultură.În loc să lăsați apa cu care 
ați spălat vasele să meargă la canal, folosiți-o pen-
tru a uda copacii de pe strada voastră, este mesa-
jul specialiștilor din Maria Britanie, ce afirmă că 
gradul de supraviețuire a arborilor urbani ar pu-
tea crește semnificativ în acest fel. Russell Miller, 
arboricultor din Londra, citat de publicația The 
Guardian, a declarat: „Dacă plantați copaci buni, 
la momentul potrivit și le dați suficientă apă, nu 
îi veți pierde niciodată înainte de vreme. Dacă nu 
faceți acest lucru așa cum trebuie, peste jumătate 
din copaci pot muri.” Problema stă, spune Miller, 
în udarea corespunzătoare, esențială în primii trei 
ani de viață ai unui copac. Udarea este mai puțin 
spectaculoasă decât plantarea și, deseori, pentru 
administrațiile orașelor este mai comod să îmlo-
cuiască copacii decât să îi ude corespunzător, ne-
având alocate în buget fondurile necesare.

Copacii tineri au nevoie de cel puțin 20 de li-
tri de apă pe săptămână, din aprilie până în sep-
tembrie, mai ales în anotimpul cald. Apa uzată 
menajeră, dar nu de orice fel, ci doar „apa gri” 
sau cenușie, adică cea provenită de la spălarea va-
selor, duș, spălarea mașinilor, și chiar a hainelor, 
este bună pentru udarea copacilor, atâta timp cât 
nu conține înălbitor.

Loredana LEORDEAN

Conferinţa Aquademica 2019

Fundația Aquademica și societatea Aquatim, în parteneriat cu Asociația Română a Apei și 
Universitatea Politehnica Timișoara organizează Conferința Internațională Aquademica 

2019, cu tema Economia circulară în sectorul apei. Evenimentul va avea loc în perioada 17-18 octom-
brie 2019, iar lucrările conferinței se vor desfășura la rectoratul Universității Politehnica Timișoara.

Conferința Aquademica 2019 este un astfel de prilej de întâlnire și schimb de idei între cei preocupați de 
găsirea unor soluții sustenabile la problemele de mediu, bazate pe modelul inovativ al economiei circulare.

 „Este important să subliniem faptul că nu există o singură soluție potrivită pentru toți în ceea ce 
privește rezolvarea problemelor cu care se confruntă operatorii de apă sau pentru a face faţă deficitu-
lui de apă din anumite zone geografice. De aceea trebuie să identificăm problemele din sectorul apei, 
dar și proiectele de succes din zonele de interes și să le aducem în fața publicului de specialitate drept 
exemple de bune practici și soluții deja testate.”, a declarat Ilie Vlaicu, director Aquatim.

Experți de renume în domeniul mediului, printre care László Borbély, Cristina Pop, Anton Anton, 
Peter Köstner, se numără printre lectorii ce vor susține expuneri în prima zi a conferinței.

Loredana LEORDEAN

Aquatim se implică, din nou, în cazuri umanitare

Compania noastră participă, de ani buni, la acțiuni civice, în Timișoara și nu numai, fie că este 
solicitată, fie din proprie inițiativă, pe principiul firesc și permanent, de într-ajutorare și empatie.

La sfârșitul lunii septembrie Aquatim a fost parte a crosului umanitar organizat de Asociația On-
coHelp și Asociația Atletic Club Maraton, prin oferirea de apă și pahare pentru cei peste 400 de 
participanți temerari!

Inițiativa a fost, ca întotdeauna, foarte bine primită, la fel și felicitările pentru care mulțumim din 
suflet ! Scopul evenimentului girat de cele două asociații vizează strângerea de fonduri pentru finaliza-
rea dotării cu aparatură medicală a saloanelor din cadrul spitalului de zi al Centrului de Oncologie On-
coHelp, în speță achiziționarea de injectomate automate, înlocuind astfel perfuzoarele gravitaționale 
folosite în prezent.

Traseul Crosului OncoHelp, ediția 2019, a fost unul ambițios și s-a întins pe o distanță de 4,2 km, 
pe ambele maluri ale Begăi, cu startul și finișul la Terasa Flora.Cei care nu au putut participa la crosul 
caritabil de duminică, dar vor să ajute printr-o donație în lupta împotriva cancerului, o pot face prin 
donații către Asociația Oncohelp.

Din comunicatul de presă al Asociației reiese că suma strânsă duminică, este de 22.990 lei.

Crenguţa RADOSAV

Să ne hidratăm mintea vorbind despre... apă
Aminteşte-ţi uneori că pe jumătate eşti apă. 

Când nu poţi depăşi un obstacol, curgi pe lângă 
el, ocoleşte-l şi mergi mai departe, aşa cum face 
apa. (Margaret Atwood)

Doar piatra din adâncul fântânii îţi poate vor-
bi despre durerea apei. (Teodor Dume)

Adevărata măreţie este aidoma apei. Apa este 
aceea care scaldă toate lucrurile. ea alege locuri-
le cele mai joase, dispreţuite de oameni. (Lao Tse)

Nu traversa râul ca să găseşti apă. (Proverbe 
suedez)

Gloria e ca apa. Un pahar îţi astâmpără se-
tea. Un fluviu, te îneacă. (Valeriu Butulescu)

Moară de Apă veche… Îi dă Apa la moară… 
dar dacă moara-i stricată, e păcat de Apa pierdu-
tă în zadar… (Ion Pachia-Tatomirescu)

Sunt ochii mării frumoşi, dar mergem după 
apă la izvor. (Grigore Vieru)

Poluarea apei continuă. Ne vom spăla, oare, pe 
obraz scuipându-ne unii pe alții? (Vasile Ghica)

Apa nu curge, apa sculptează. (Gian Lorenzo 
Bernini)
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Dr. IACOB 
MIHAI SORIN

Pe invitatul meu, din această lună, 
medic primar mf, medic specialist 

pediatrie, medic instructor formator mf şi 
ecografie generală, preşedinte stmf, director 
executiv al centrului medical Advitam 
Medicis Timişoara îl cunoaște multă lume.

Domnule doctor, aş începe cu o întrebare 
elementară: de pe ce meleaguri sunteţi şi care 
sunt amintirile copilăriei, pe care le păstraţi 
cu drag în sufletul dvs.?

M-am născut şi am crescut în Banatul 
montan într-o familie de intelectuali erudiţi 
cu certe înclinaţii spre valorile religioase şi 
morale şi cu un deosebit respect spre valorile 
şi tradiţiile noastre naţionale. Fiecare poarta 
în suflet amintiri speciale. Ne amintim de 
bunicii noştri, care poate nu mai sunt. Ne 
amintim de adolescenţă, de anii de liceu, 
de oameni cu care am avut tangenţă, de 
evenimente care ne-au marcat existenţa într-
un mod plăcut. Şi, deşi sunt amintiri fericite, 
cred că ele stârnesc o oarecare nostalgie. Cine 
nu are amintiri poate fi considerat sărac. Nu 
toate amintirile zâmbesc, unele lăcrimează, 
dar le păstrăm într-un album al sufletului şi 
le respectăm locul în viaţa noastră.

Ce v-aţi dorit de copil să deveniţi în viaţă, 
ce v-a determinat să alegeţi profesia de 
doctor?

De mic copil eram pasionat de anatomie 
din punct de vedere practic, motiv pentru 
care vânam batracieni, şerpi, peşti şi şopârle 
la care le făceam disecţia, în vederea 
examinării structurii interne a acestora. Un 
rol hotărâtor în alegerea profesiei de doctor 
l-a avut însă, mama mea, care a suferit o 
intervenţie chirurgicală şi în acel moment 
din fragedă copilărie, am hotărât să devin 
„doctor de pansamente” ceea ce se pare că 
s-a şi înfăptuit, deoarece în activitatea de 
medicină de familie ne întâlnim frecvent cu 
mica chirurgie.

Care este regimul de muncă al dr. Mihai 
Sorin Iacob, medic de familie, preşedintele 
STMF şi implicat, de asemenea, în numeroase 
conferinţe şi  evenimente medicale de 
amploare?

Viaţa şi stilul de viaţă al unui medic de 
familie, în general, este legat într-un mod 
predominant de medicină şi de pacienţii săi. 
Activitatea mea este legată, într-o proporţie 
de peste 90%, de profesia medicală. Practic, 
de dimineaţă de la ora 7 şi până noaptea 
târziu, viaţa mea personală este conectată 
predominant la activitatea medicală şi 
ştiinţifică. 

 În condiţiile în care activitatea dvs. 
profesională este atât de intensă, ce rol are 
familia în viaţa dvs.? 

Pentru mine personal, familia reprezintă 
un lucru sfânt, cel mai de preţ dar pe care 
mi l-a oferit Dumnezeu şi care reprezintă de 
fapt unitatea fundamentală a oricărei societăţi 
indiferent de orânduire. Mă bucur de o familie 
minunată, soţia mea lucrează împreună cu 
mine, fiind managerul clinicii medicale. 
Practic, suntem împreună şi ne vedem 
majoritatea timpului la clinica medicală şi 
mai puţin acasă seara târziu. Avem un băiat 
minunat, cu care mă mândresc şi care atras de 
domeniul medical, participă alături de mine 
la toate evenimentele medicale şi ştiinţifice 
pe care le organizăm la nivel naţional şi 
internaţional. 

Mai găsiţi timp să vă bucuraţi de concediu 
şi ce hobby-uri aveţi?

Din păcate, acest aspect nu este foarte 
bine reglementat. În medicina de familie din 
România, este foarte dificil să-ţi poţi lua un 
concediu adevărat de odihnă. În condiţiile 
actuale din sistem, este extrem de greu să-

ţi rezolvi pacienţii din capitaţia personală şi 
cu atât mai greu să rezolvi şi pacienţii unor 
colegi plecaţi în concediu. Ca urmare suntem 
obligaţi să ne găsim întotdeauna un înlocuitor. 
Din acest motiv medicii de familie pot pleca 
foarte dificil într-un concediu şi pleacă de 
obicei pentru perioade scurte, fragmentate, 
de maximum  două săptămâni. Hobby-ul meu 
a rămas cartea, indiferent dacă este vorba de 
literatura medicală, romane, beletristica, iar 
teatrul, opera, filmul şi muzica au rămas pe 
plan secundar.

Care sunt, din punctul dumneavoastră 
de vedere, calităţile necesare unui medic de 
familie pentru a deveni un profesionist?

Pas iune ,  anduran ţă ,  se r ioz i t a te  ş i 
r iguroz i ta te  profes ională ,  exper ien ţa 
p r o f e s i o n a l ă ,  d r a g o s t e  ş i  a p l e c a r e 
necondiţionată faţa de oameni şi faţă de 
aproapele tău.

Care este, în opinia dvs., rolul medicului 
de familie în sistemul de sănătate actual din 
România?

Este o adevărată  temă de discuţ ie 
acest subiect atât la nivel naţional, cât şi 
internaţional. Invitat fiind la o Conferinţă 
WONCA - un Workshop organizat de către 
Societatea de Cercetare Europeană în Medicină 

G e n e r a l ă 
i n t i t u l a t ă 
E G P R N ,  s ă 
prezint rolul 

medicului de 
f a m i l i e  d i n 

România, abia atunci am realizat cu părere de 
rău, ce discrepanţă există între noi şi multe 
ţări civilizate, legate de rolul medicului de 
familie,  acesta, situându-se undeva la coada 
clasamentului în rândul ţărilor europene. 
În ţările europene civilizate, pacientul este 
în centrul sistemului medical, în care rolul 
primordial în comunicare, primul contact cu 
pacientul îl are medicul de familie. La noi, 
deocamdată, aceste noţiuni sunt destul de 
abstracte. 

Cum este plătit un medic de familie în 
comparație cu un medic din spital?

În sfârşit, după 30 de ani, Guvernul român 
a făcut un lucru bun, o reparaţie necesară în 
sectorul medical, dar incompletă, pentru că 
s-a produs o discriminare între salarizarea 
personalului din sistemul public de sănătate şi 
salarizarea medicilor de familie care lucrează 
pe bugete acordate cabinetului şi care includ: 
salarizarea personalului medical, cheltuielile 
de întreţ inere,  invest i ţ i i  e tc .  Această 
discriminare financiară creează Medicinei 
de Familie, care oferă peste 80% din totalul 
consultaţiilor din sistemul medical, probleme 
serioase, întrucât am ajuns în situaţia, în care 
toate cadrele medicale aleargă în prezent să 
se angajeze în sectorul public, unde au salarii 
mai mari datorită finanţării diferite. 

Cum ajută sistemul, din punct de vedere 
f inanciar,  medicina de familie pentru 
serviciile efectuate lunar şi care sunt 
cheltuielile efectuate de către aceasta?

Până în luna Iulie, trebuie să precizăm că, 
bugetele pentru medicii de familie se situau 
între 13000-15000 lei (RON), din care un 
medic de familie trebuia să plătească una 
sau două asistente în funcţie de numărul de 
asiguraţi, cheltuielile de cabinet, personal, 

întreţinere etc. Astfel că, un medic de familie 
ajungea la un salariu net în urma bugetarii din 
sistem de 2000-2500 lei (RON), iar personalul 
mediu, la salariu minim pe economie.

Şi totuşi, în aceste condiţii de subfinanţare 
de către sistem, cum aţi reuşit să realizaţi 
Centrul Medical (Advitam Medicis Timişoara 
de pe str. Căpitan Damşescu nr.40), cu 
mai multe specialităţi medicale şi dotat cu 
aparatură performantă? 

Din fericire, experienţa mea internaţională, 
multiplele competenţe profesionale dobândite, 
şi, nu în ultimul rând, sacrificiul personal mi-
au permis să lucrez programul contractat cu 
CNAS, iar în timpul meu liber, să lucrez în 
continuare în privat diferite tehnici medicale 
moderne care nu au fost finanţate prin CNAS, 
cu tehnologie medicală modernă şi pregătire 
efectuată majoritar în multe ţări europene 
civilizate. Am învăţat să creez proiecte de 
dezvoltare medicală, accesând astfel fonduri 
europene, care m-au ajutat foarte mult în 
dezvoltarea clinicii în care lucrez și pe care 
o conduc din anul 1997. În plus, în calitate 
de medici colaboratori avem o susţinere 
financiară pe diferite proiecte de la unele 
organizaţii europene cu sediul în Viena.

De ce medicina de familie este tratată 
diferit față de restul sistemului sanitar?

Sincer este o mare greşeală a tuturor 
decidenţilor de până acum fie ei declaraţi 
de stânga sau de dreapta. Dezvoltarea unui 

sistem medical modern se face sub o formă 
piramidală, în toate statele civilizate, în 
care medicina primară din întreaga Europă 
reprezintă baza piramidei. La noi, această 
piramidă a sistemului medical, este inversată. 
România alocă   cel mai mic procent din PIB 
pentru sănătate din toată Uniunea Europeană. 

Cu ce problemă vă confruntaţi atât ca 
medic de familie, cât şi ca preşedinte al 
STMF?

Principalele obstacole pe care le resimt 
personal în calitate de Preşedinte sunt: 
mental i tă ţ i le  re t rograde,  def ic i tul  de 
comunicare, subfinanţarea medicinei de 
familie, lipsa de încredere şi dezinformarea 
indusă în toată societatea românească din 
păcate.

Aveţi regrete? Sunteţi un om împlinit?
Dacă ar fi să iau de la capăt toată experienţa 

prin care am trecut, dificultăţile şi bucuriile 
care mi-au fost oferite de Dumnezeu, aş 
face aceleaşi lucruri. Mulţumesc Bunului 
Dumnezeu pentru tot ce mi-a oferit în această 
viaţă: o profesie minunată, colegi minunaţi, 
o familie minunată cu un fiu şi o soţie de 
excepţie. DA, sunt un om  împlinit!

O ultimă întrebare, la final de interviu: 
credeţi în DUMNeZeU?

Da, cred cu adevărat în Dumnezeu! El 
există cu adevărat.

Un om fără Dumnezeu este ca o frunză 
bătută de vânt şi fără nici un rost în această 
viaţă minunată care ne-a fost oferită cu un 
anumit rost şi scop cu siguranţă. Adevărata 
bucurie şi fericire este atunci când poţi să-
ţi ajuţi aproapele, atunci când poţi să faci 
fapte frumoase sau să salvezi viaţa unui om. 
Atunci, te simţi cu adevărat împlinit şi fericit. 

Vă mulţumesc, domnule doctor!

„MulţuMesc Bunului DuMnezeu pentru tot ce Mi-a oferit în această viaţă”

 Interviu realizat de 
Prof. Dr. Aurel MIHUŢ


